
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή Γ. Βλάχου, σελ. 9563 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 129ο δηµοτικό σχολείο Αθήνας, το 13ο Γενικό
Λύκειο Περιστερίου, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο της Ιονίου Σχο-
λής, σελ. 9563, 9569 

3. Ανακοινώνεται ότι στα θεωρεία βρίσκονται και παρακο-
λουθούν τη συνεδρίαση µετά από πρόσκληση της Πλεύσης
Ελευθερίας, η κυρία Αλεξάνδρα Σάντα, κόρη του αείµνηστου
ήρωα της αντίστασης Λάκη Σάντα και µέλος της γραµµατείας
του Εθνικού Συµβουλίου Διεκδίκησης των Γερµανικών Οφει-
λών και ο κ. Μάριος Σούσης, Πρόεδρος του Συλλόγου Απο-
γόνων Θυµάτων του Ολοκαυτώµατος, σελ. 9561 

4. Επετειακή αναφορά στην «Ηµέρα Μνήµης των Ελλήνων
Εβραίων Μαρτύρων και Ηρώων του Ολοκαυτώµατος» και τή-
ρηση ενός λεπτού σιγής στη µνήµη των θυµάτων του Ολο-
καυτώµατος, σελ. 9549 

5. Ανακοινώνεται ότι ο Βουλευτής κ. Μιλτιάδης Βαρβιτσιώ-
της µε την από 25 Ιανουαρίου 2024 επιστολή του προς τον
Πρόεδρο της Βουλής, γνωστοποιεί την παραίτησή του από
το βουλευτικό αξίωµα, σελ. 9550 -9552 

6. Οµόφωνη έγκριση της Ολοµέλειας της Βουλής, της από
25 Ιανουαρίου οµόφωνης απόφασης της Διάσκεψης των
Προέδρων, για τροποποίηση της από 20 Δεκεµβρίου 2023
οµόφωνης απόφασής της Ολοµέλειας , που αφορά τον κα-
θορισµό του ανώτατου κυβισµού και µισθώµατος, της διάρ-
κειας µίσθωσης καθώς και των επιτρεπόµενων τύπων αυτο-
κινήτου της νέας µακροχρόνιας µίσθωσης βουλευτικών οχη-
µάτων -leasing- για τους Βουλευτές και  Έλληνες Βουλευτές
του ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και παράταση της τρέχουσας
µίσθωσης µετά την ολοκλήρωση της προηγούµενης µακρο-
χρόνιας µίσθωσης αυτοκινήτων, σελ. 9553 - 9556 

7. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9549, 9550, 9553, 9557,
9558, 9559, 9560, 9561, 9562, 9563, 9564, 9565, 9566, 9567,
9569 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας, 29 Ιανουαρίου 2024, σελ. 9550 
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων: 
α) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών:
i. µε θέµα: «Η EASA προειδοποιεί για ζητήµατα ασφαλείας

αεροδροµίων, η κυβέρνηση της Ν.Δ. περί άλλα τυρβάζει και
µετά θα φταίει ο πιλότος», σελ. 9557 

ii. µε θέµα: «Επικινδυνότητα της Εθνικής Οδού Πατρών-
Πύργου για την οδική ασφάλεια και τη µετακίνηση οχηµά-
των» , σελ. 9560 

iii. µε θέµα: «Η σηµασία πλήρους ανάταξης του σιδηροδρο-
µικού δικτύου µε γνώµονα την ασφάλεια»., σελ. 9561 

iv. µε θέµα: «Σηµαντική χρονική µετάθεση της επέκτασης
του προαστιακού προς Ραφήνα και Λαύριο», σελ. 9563 

β) Προς την Υπουργό Πολιτισµού µε θέµα: «Τι θέση έχει το
Υπουργείο Πολιτισµού για τον «γεωγραφικό αποκλεισµό»
στον οπτικοακουστικό κλάδο», σελ. 9565 

γ) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µε θέµα:
«Ανακατάληψη του κτηρίου «Ευαγγελισµός» στο Ηράκλειο
Κρήτης και άµεση εκκένωση από τα αντιεξουσιαστικά στοι-
χεία», σελ. 9566 

δ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε
θέµα: «Εξέλιξη διαγωνισµού για την απόκτηση αδειών κατα-
σκευής φωτοβολταϊκών σταθµών στην Κρήτη και την Πελο-
πόννησο», σελ. 9567 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,
σελ. 9558 - 9569

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 9549 - 9558

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επετειακή αναφορά στην «Ηµέρα Μνήµης των Ελλή-
νων Εβραίων Μαρτύρων και Ηρώων του Ολοκαυτώµατος»

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 9549

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 9559, 9560, 9561, 9562, 
9563, 9564, 9565, 9566, 
9567, 9569

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 9549, 9550, 9553, 9557, 
9558

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 9566, 9567
ΔΗΜΑΣ Χ., σελ. 9565, 9566
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 9565, 9566
ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ Χ. , σελ. 9557, 9558, 9559, 9561, 

9562
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α., σελ. 9566, 9567
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 9560
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 9567, 9568
ΣΔΟΥΚΟΥ Α., σελ. 9568
ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ., σελ. 9557, 9559, 9560, 9561, 

9562, 9563
ΤΑΧΙΑΟΣ Ν. , σελ. 9564
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 9563, 9564

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΖ’

Παρασκευή 26 Ιανουαρίου 2024



Αθήνα, σήµερα στις 26 Ιανουαρίου 2024, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.01’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Θα γίνει επετειακή αναφορά από εµένα στην «Ηµέρα Μνήµης
των Ελλήνων Εβραίων Μαρτύρων και Ηρώων του Ολοκαυτώµα-
τος» και τήρηση στη συνέχεια ενός λεπτού σιγής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι η 27η Ιανουαρίου έχει καθιερω-
θεί ως διεθνής ηµέρα µνήµης των θυµάτων του Ολοκαυτώµατος.
Η συγκεκριµένη ηµέρα επιλέχθηκε καθώς στις 27 Ιανουαρίου του
1945 τα σοβιετικά στρατεύµατα απελευθέρωσαν το Άουσβιτς -
Μπίρκεναου, το µεγαλύτερο στρατόπεδο συγκέντρωσης και
εξόντωσης του ναζιστικού καθεστώτος.

Σήµερα, λοιπόν, τιµούµε τη µνήµη έξι εκατοµµυρίων Eβραίων
και πολλών ακόµη θυµάτων της άνευ προηγουµένου σκληρότη-
τας και φρίκης του ναζιστικού καθεστώτος. Τιµούµε, όµως, και
όλους αυτούς που κατάφεραν να επιβιώσουν, ζωντανούς µάρτυ-
ρες της κόλασης των στρατοπέδων εξόντωσης. Ως Ολοκαύτωµα

περιγράφεται ο συστηµατικός διωγµός και η γενοκτονία διαφό-
ρων εθνικών, θρησκευτικών, κοινωνικών και πολιτικών οµάδων
κατά τη διάρκεια του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου, που ήταν αποδε-
δειγµένα υποκινούµενος από τη ναζιστική Γερµανία και τους συµ-
µάχους της. Στη λέξη «Ολοκαύτωµα» αποτυπώνεται η µοίρα
εκατοµµυρίων ανθρώπων, σφραγισµένη µε βασανιστήρια, εγκλει-
σµούς, ξεριζωµούς, στερήσεις και θάνατο.

Την ηµέρα αυτή όλη η ανθρωπότητα οφείλει να θυµάται όσα
απάνθρωπα γεγονότα συνέβησαν κατά τη διάρκεια του Ολοκαυ-
τώµατος. Όσο αποµακρυνόµαστε χρονικά από τον Β’ Παγκόσµιο
Πόλεµο και όσο ο αριθµός των επιζώντων του Ολοκαυτώµατος
λιγοστεύει, βαραίνει εµάς η ευθύνη να συνεχίσουµε να αγωνιζό-
µαστε ενάντια στον ρατσισµό.

Θα τηρήσουµε ενός λεπτού σιγή στη µνήµη των θυµάτων του
Ολοκαυτώµατος.

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
Αιωνία τους η µνήµη.
Ολοκληρώθηκε η επετειακή αναφορά στην Ηµέρα Μνήµης των

Ελλήνων Εβραίων Μαρτύρων και Ηρώων του Ολοκαυτώµατος.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠZ’

Παρασκευή 26 Ιανουαρίου 2024



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στο προγραµµατισµένο για σήµερα δελ-
τίο επίκαιρων ερωτήσεων, επιτρέψτε µου πρώτα να ανακοινώσω
στο Σώµα το δελτίο των επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας, 29
Ιανουαρίου 2024, το οποίο έχει ως εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 585/16-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Χανίων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ.
Σεβαστής Βολουδάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μετα-
φορών µε θέµα: «Τοποθέτηση σύγχρονου συστήµατος ελέγχου
εναέριας κυκλοφορίας (ραντάρ) για την ασφάλεια των πτήσεων,
στο Διεθνές Αεροδρόµιο Χανίων».

2. Η µε αριθµό 607/22-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα προς τον Υπουργό
Δικαιοσύνης µε θέµα: «Απαραίτητη η αυτόνοµη διατήρηση του
Εφετείου Δυτικής Στερεάς Ελλάδας».

3. Η µε αριθµό 584/16-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Γεώργιου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη µε θέµα: «ΕΔΕ κατά αστυνοµικών στην ΚΩ που έκλει-
σαν λακκούβα».

4. Η µε αριθµό 590/17-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λαρίσης της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Γεωργίου
Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Να µην απολυ-
θούν οι πενήντα οκτώ εργαζόµενοι συµβασιούχοι ορισµένου χρό-
νου (ΣΟΧ) στην καθαριότητα στο Νοσοκοµείο «Αγ. Σάββας» και
να µετατραπούν οι συµβάσεις σε αορίστου χρόνου µε πλήρη ερ-
γασιακά και µισθολογικά δικαιώµατα».

5. Η µε αριθµό 582/15-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του του Ζ’ Αν-
τιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθη-
νών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Βασίλειου
Βιλιάρδου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε
θέµα: «Πλήρης έλλειψη νοµοθετικού πλαισίου προδιαγραφών
που οφείλει να διέπει τη διαδικασία απογείωσης των αεροσκα-
φών στα πολιτικά αεροδρόµια της χώρας».

6. Η µε αριθµό 600/22-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Φλωρίνης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ.
Θεοπίστης Πέρκα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας µε θέµα: «Πολύχρωµη εξαπάτηση των καταναλωτών ρεύ-
µατος µε ευθύνη της Κυβέρνησης».

7. Η µε αριθµό 597/21-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ.
Τάσου Οικονοµόπουλου προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε
θέµα: «Ανησυχία για την παρατεινόµενη έλλειψη επιχειρησιακής
διαθεσιµότητας αεροσκαφών Ναυτικής Συνεργασίας στο Πολε-
µικό µας Ναυτικό».

8. Η µε αριθµό 610/22-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Πλεύση Ελευθερίας» κ. Ελένης Καραγεωργοπούλου προς τον
Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης µε θέµα: «Ιδιότυπο «ΕΛΛΗ-
ΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ» ως εισιτήριο της Παγκόσµιας Τράπεζας
στην ελληνική γη µε την πελατειακή παρέµβαση του κράτους».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 609/22-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα  προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Η ιδιωτικοποί-
ηση του νερού το επόµενο βήµα της Κυβέρνησης».

2. Η µε αριθµό 591/17-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Ελένης Βατσινά προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα:
«Προβλήµατα λειτουργίας παιδοψυχιατρικής και παιδοχειρουρ-
γικής του ΠΑΓΝΗ».

3. Η µε αριθµό 604/22-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Για τους εργαζό-
µενους του ειδικού προγράµµατος 4000 στην υγεία µέσω
ΟΑΕΔ».

4. Η µε αριθµό 586/16-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Πα-
ράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη
µε θέµα: «Ανάκληση αποσπάσεων αστυνοµικών που υπηρετούν
στον Έβρο στο πλαίσιο της επιχείρησης ΑΣΠΙΔΑ».

5. Η µε αριθµό 601/22-1-2024 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών Φλωρίνης της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «Νέα Αριστερά» κ. Θεανώς Φωτίου προς την Υπουργό
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας µε θέµα: «Να αναθεωρή-
σετε το αποτυχηµένο πιλοτικό πρόγραµµα «Προσωπικός βοηθός
για ΑΜΕΑ» που δεν καλύπτει τις ανάγκες των αναπήρων και πα-
ραβιάζει την εργατική νοµοθεσία για τους προσωπικούς βοη-
θούς».

6. Η µε αριθµό 612/22-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Μιλτιάδη Ζαµπάρα  προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Αναίτια
και αδικαιολόγητη µεταβολή όρων προγράµµατος “LEADER”».

7. Η µε αριθµό 595/20-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δωδεκανήσου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής» κ. Γεώργιου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Υγείας µε
θέµα: «Ο γολγοθάς των καρκινοπαθών στα Δωδεκάνησα δεν
µπορεί να συνεχιστεί - Επιτακτική η ανάγκη λειτουργίας ακτινο-
θεραπευτικού τµήµατος στο Νοσοκοµείο της Ρόδου».

8. Η µε αριθµό 606/22-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Νικόλαου Παπαναστάση προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας µε θέµα: «Λήψη µέτρων για να µην
επαναληφθούν οι απαράδεκτες συνθήκες διαβίωσης στα κέντρα
εκπαίδευσης νεοσύλλεκτων (ΚΕΝ) οπλιτών».

9. Η µε αριθµό 599/21-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-
λαγής» κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Αποζηµιώσεις αµπελουργών
Ηρακλείου, των οποίων η παραγωγή καταστράφηκε από τον πε-
ρονόσπορο».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1919/22-11-2023 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Φραγκίσκου Παρασύρη προς την Υπουργό Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Επίδοµα ανεργίας για τους
εποχικά εργαζόµενους στα ξενοδοχεία».

Επίσης γίνεται γνωστή στο Σώµα η παραίτηση του κ. Βαρβι-
τσιώτη. Διαβάζω αυτολεξεί: «Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
ήθελα να σας ανακοινώσω ότι ο Βουλευτής κ. Μιλτιάδης Βαρβι-
τσιώτης µε την από 25 Ιανουαρίου 2024 επιστολή του προς τον
Πρόεδρο της Βουλής γνωστοποιεί την παραίτησή του από το
βουλευτικό αξίωµα».

(Η προαναφερθείσα επιστολή καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

9550 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΖ’ - 26 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9551



9552 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΖ’ - 26 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9553

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι 

µε έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων µας ενηµερώνει ότι οι επίκαιρες ερωτήσεις
που θα συζητηθούν σήµερα είναι οι εξής:

Οι υπ’ αριθµ. 608/22-1-2024 και 611/22-1-2024 επίκαιρες ερω-
τήσεις και η υπ' αριθµ. 1928/23-11-2023 ερώτηση του κύκλου των
αναφορών και ερωτήσεων, κατ' άρθρον 130 παράγραφος 5 του
Κανονισµού της Βουλής, θα απαντηθούν από τον Υπουργό Υπο-
δοµών και Μεταφορών κ. Χρήστο Σταϊκούρα.

Η υπ’ αριθµ. 594/19-1-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Προστασίας του Πολίτη κ. Ανδρέα Νικολα-
κόπουλο.

Η υπ’ αριθµ. 593/18-1-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Νικόλαο Τα-
χιάο.

Η υπ’ αριθµ. 452/28-8-2023 του κύκλου των αναφορών και
ερωτήσεων, κατ' άρθρον 130 παράγραφος 5 του Κανονισµού της
Βουλής, θα απαντηθεί από την Υφυπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κα Αλεξάνδρα Σδούκου.

Η υπ’ αριθµ. 605/22-1-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Πολιτισµού κ. Χρίστο Δήµα.

Ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµά-
των, Στυλιανός - Ιωάννης Γ. Κουτνατζής.

Προτού ξεκινήσουµε τη συζήτηση θα ήθελα να θέσω υπ’ όψιν
σας την από 25 Ιανουαρίου οµόφωνη απόφαση της Διάσκεψης
των Προέδρων και να ζητήσω την έγκριση από το Σώµα. Πρόκει-
ται για τροποποίηση της από 20 Δεκεµβρίου 2023 οµόφωνης
απόφασής -της Ολοµέλειας δηλαδή- που αφορά στον καθορισµό
του ανώτατου κυβισµού και µισθώµατος, της διάρκειας µίσθω-
σης καθώς και των επιτρεπόµενων τύπων αυτοκινήτου της νέας
µακροχρόνιας µίσθωσης βουλευτικών οχηµάτων -leasing- για
τους Βουλευτές και Έλληνες Βουλευτές του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και παράταση της τρέχουσας µίσθωσης µετά την ολο-
κλήρωση της προηγούµενης µακροχρόνιας µίσθωσης
αυτοκινήτων.

Ερωτάται το Σώµα: Συµφωνεί µε την προαναφερθείσα οµό-
φωνη απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συµφώνησε

οµοφώνως. 
Το Σώµα ενέκρινε οµόφωνα την απόφαση αυτή και παρακαλώ

η προαναφερθείσα απόφαση της 25ης Ιανουαρίου 2024 της Διά-
σκεψης των Προέδρων να καταχωριστεί στα Πρακτικά της σηµε-
ρινής συνεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα απόφαση, καταχωρίζεται στα Πρακτικά
και έχει ως εξής:
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9556 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα συζητηθεί η
πρώτη µε αριθµό 608/22-1-2024 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Χαράλαµπου (Χάρη) Μα-
µουλάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Ο EASA προειδοποιεί για ζητήµατα ασφαλείας αεροδροµίων, η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας περί άλλα τυρβάζει και µετά
θα φταίει ο πιλότος».

Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για
δύο λεπτά. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή από
τον Ιούλιο του 2023 εκκίνησε διαδικασία επί παραβάσει µε την
αποστολή προειδοποιητικής επιστολής στη χώρα µας, είναι η
2078/2023. Γιατί; Επειδή δεν συµµορφωνόµαστε µε τους κανο-
νισµούς, τρεις τον αριθµό, 1139/2018, 965/2012, καθώς και η
139/2014. 

Σύµφωνα µε το υπόµνηµα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ως
προς τις πτητικές λειτουργίες, η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας
δεν δηµιούργησε τις αναγκαίες επαληθεύσεις συµµόρφωσης
των αεροµεταφορών, καθώς και πιστοποίηση των αεροδροµίων.
Δέκα πολιτικά αεροδρόµια Αλεξανδρούπολης, Ιωαννίνων, Καρ-
πάθου, Κυθήρων, Λήµνου, Μήλου, Σητείας, Σύρου, Χίου και Ηρα-
κλείου έχουν χαρακτηριστεί από την Υπηρεσία Πολιτικής
Αεροπορίας και τον EASA ως µη δεόντως πιστοποιηµένα σύµ-
φωνα µε τον Κανονισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τον
1139/2018. 

Επίσης, η Ελλάδα δεν παρείχε στοιχεία που να αποδεικνύουν
ότι σε τέσσερα στρατιωτικά αεροδρόµια Αράξου, Καλαµάτας,
Νέας Αγχιάλου και Σκύρου τα οποία είναι ανοιχτά για δηµόσια
χρήση έχει επιτευχθεί το απαιτούµενο επίπεδο ασφαλείας και
διαλειτουργικότητας µε τα συστήµατα της Πολιτικής Αεροπο-
ρίας. 

Η προθεσµία των δύο µηνών για παροχή απαντήσεων και διορ-
θωτικών παρεµβάσεων έχει δυστυχώς εκπνεύσει. Ο φάκελος της
Κοµισιόν περί συµµόρφωσής µας µε τους ευρωπαϊκούς κανονι-
σµούς ασφαλείας παραµένει ανοικτός. Εξάλλου στην από 18 Ια-
νουαρίου ενηµέρωση που παρείχατε στους διαπιστευµένους
συντάκτες υπήρξε παραδοχή σας για το υπαρκτό του θέµατος.
Βέβαια, αποφύγατε να δώσετε σαφή απάντηση για το ζήτηµα
των πιστοποιητικών. Η λήψη αιτιολογηµένης γνώµης δεν είναι
ένα αδύνατο ενδεχόµενο σύµφωνα µε τη θεωρία των πιθανοτή-
των. 

Σε αντιδιαστολή, για τα δεκατρία παραχωρηµένα περιφερει-
ακά αεροδρόµια που λειτουργεί και διαχειρίζεται η «FRAPORT
GREECE», αποφασίσατε το 2022 να χρηµατοδοτήσετε τη συµ-
µόρφωσή τους µε τις απαιτήσεις του EASA για την ασφαλή λει-
τουργία τους, αλλά και για την απόκτηση πιστοποίησης µέσω της
κατάταξής τους στη συνολική κατάσταση των πιστοποιηµένων
κατά EASA αεροδροµίων µε πόρους του Ταµείου Ανθεκτικότητας
και Ανάκαµψης. 

Ο προτεινόµενος προϋπολογισµός του Προγράµµατος Δηµο-
σίων Επενδύσεων σύµφωνα µε την 57712 απόφαση ένταξης του
Απριλίου του 2022 ανέρχεται περίπου σε 134 εκατοµµύρια ευρώ,
τα οποία κατανέµονται ως: 125 εκατοµµύρια για εργασίες συµ-
µόρφωσης σύµφωνα µε τις υποδείξεις του EASA και 9 εκατοµ-
µύρια ευρώ που άπτονται των απαλλοτριώσεων. 

Κύριε Υπουργέ, η ερµηνεία και εφαρµογή του άρθρου 4.1 των
συµβάσεων παραχώρησης είναι νοµικώς έωλη. Τα οριζόµενα στο
άρθρο 4.1 δεν επιδέχονται διασταλτικής ερµηνείας ούτε παρερ-
µηνείας. Η ευθύνη συντήρησης και λειτουργίας όλων των αερο-
δροµίων που έχουν παραχωρηθεί βαρύνει τον παραχωρησιούχο,
δηλαδή την «FRAPORT GREECE». 

Με δεδοµένο, λοιπόν, τα ανωτέρω θέτω τα εξής δύο ερωτή-
µατα, κύριε Υπουργέ:

Πρώτον, σε ποιες ενέργειες έχετε προβεί από τη λήψη της
προειδοποιητικής επιστολής -αναφέροµαι στην 2078/2023-, προ-
κειµένου να αρθούν οι λόγοι περί µη συµµόρφωσης µε τους ενω-
σιακούς κανόνες στους οποίους στηρίχθηκε η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή;

Και δεύτερον, για ποιον λόγο δεν εντάξατε τα δέκα κρατικά
και τέσσερα στρατιωτικά αεροδρόµια για χρηµατοδότηση από
πόρους του Ταµείου Ανθεκτικότητας και Ανάκαµψης ούτως ώστε
να συµµορφώνονται µε τις απαιτήσεις του EASA για την ασφαλή
λειτουργία, αλλά και την απόκτηση πιστοποίησης µέσω της κα-
τάταξής τους στη συνολική κατάσταση των πιστοποιηµένων κατά
EASA αεροδροµίων, όπως πράξετε για τα αεροδρόµια που δια-
χειρίζεται η «FRAPORT»;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Τρεις εισαγωγικές σκέψεις επί του ερωτήµατος, το οποίο

έχετε θέσει προς την πολιτική ηγεσία. 
Πρώτη παρατήρηση: Ευρωπαϊκή επιτροπή, προειδοποιητική

επιστολή 14 Ιουλίου του 2023. Δεν ξέρω αν τη διαβάσατε, αλλά
µέσα γράφει κάποια πολύ ενδιαφέροντα στοιχεία. Για παρά-
δειγµα: Τον Δεκέµβριο του 2018, µεταξύ άλλων πορισµάτων µη
συµµόρφωσης η έκθεση επιβεβαίωσε την έλλειψη πιστοποίησης
δεκαπέντε αεροδροµίων. Ποιος κυβερνούσε τον Δεκέµβριο του
2018; Άρα καλό θα ήταν να είµαστε λίγο προσεκτικοί όταν δια-
τυπώνουµε ερωτήµατα, γιατί καµµιά φορά πυροβολούµε τα
πόδια µας. 

Δεύτερη παρατήρηση: Λέτε στην ερώτησή σας προς το τέλος,
ότι απαξιώνει η Νέα Δηµοκρατία τα αεροδρόµια, προκειµένου να
τα ξεπουλήσει ενώ θα µπορούσε ευθύς εξαρχής να διατηρήσει
το δηµόσιο χαρακτήρα των υποδοµών. 

Ποιος ήταν στις 14 Δεκεµβρίου του 2015 κυβέρνηση, όταν υπέ-
γραψε µε τη «FRAPORT» την παραχώρηση των αεροδροµίων;
Άρα πώς θέτετε ερωτήµατα, τα οποία έρχονται κόντρα στη βού-
ληση που έχει εκφράσει τότε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ;

Και τρίτη παρατήρηση, ουσιώδης στην οποία συµφωνώ και
πάντα θέλω να τίθενται τέτοια ερωτήµατα, είναι τα ζητήµατα
ασφάλειας, γιατί αυτά είναι πάρα πολύ σοβαρά και όπως έχω πει
στην αρµόδια επιτροπή όταν συζητήσαµε πρόσφατα για τη νέα
διοίκηση της ΥΠΑ στις 18 Δεκεµβρίου, θα ήθελα -ο κύριος Πρό-
εδρος προήδρευε τότε- σε τακτά χρονικά διαστήµατα να συζη-
τούµε τα θέµατα περαιτέρω ενίσχυσης της ασφάλειας των
υποδοµών της χώρας. 

Άρα αποδεικνύεται έτσι εν τοις πράγµασι προκαλώντας η ίδια
η Κυβέρνηση και η πολιτική ηγεσία το θέµα ότι η ενίσχυση του
επιπέδου ασφαλείας της Πολιτικής Αεροπορίας αποτελεί µία από
τις πλέον σηµαντικές προτεραιότητες για εµάς. Γι’ αυτόν τον
λόγο σε συνεργασία µε όλους τους συναρµόδιους φορείς εργα-
ζόµαστε µεθοδικά και εντατικά για την εκπλήρωση αυτού του
σκοπού. 

Συγκεκριµένα, η επιστολή στην οποία αναφέρεστε και η οποία
είναι αληθής -την έχω πει πρώτα από όλα εγώ στην επιτροπή-
απαντήθηκε. Απαντήθηκε έγκαιρα από την πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου. Απαντήθηκε στις 21 Σεπτεµβρίου του 2023. Για τα
δέκα αεροδρόµια εντός πεδίου εφαρµογής του βασικού κανονι-
σµού -πολύ σωστά το λέτε αυτό στο ερώτηµά σας- όπου απαι-
τείται πιστοποιητικό EASA και για τα οποία θα έπρεπε να υπάρχει
πιστοποιητικό από τις 31 Δεκεµβρίου του 2017 -το επαναλαµ-
βάνω από τις 31 Δεκεµβρίου του 2017- καθώς και για τον φορέα
λειτουργίας τους, δηλαδή, αυτόν της Υπηρεσίας Πολιτικής Αε-
ροπορίας, της ΥΠΑ δηλαδή, η διαδικασία πιστοποίησης βρίσκε-
ται σε πλήρη εξέλιξη από την Αρχή Πολιτικής Αεροπορίας,
δηλαδή την ΑΠΑ, κατόπιν σχετικών αιτηµάτων της ΥΠΑ. 

Ποιες είναι οι συγκεκριµένες ενέργειες; Υποβολή αίτησης πι-
στοποίησης κατά EASA, 29 Ιουνίου του 2022, για τη χορήγηση
πιστοποιητικού αεροδροµίου για τα αεροδρόµια Αλεξανδρούπο-
λης, Ιωαννίνων, Κυθήρων, Μήλου, Σύρου, Χίου και Σητείας καθώς
και για τη µετατροπή του πιστοποιητικού του αεροδροµίου Ηρα-
κλείου. 

Δεύτερη συµπληρωµατική υποβολή στοιχείων: 13 Σεπτεµβρίου
του 2023. Βλέπετε τι ενέργειες έχουµε κάνει την τελευταία διετία
από τότε που δηµιουργήθηκε η ΑΠΑ. Στην αίτηση πιστοποίησης
για τα αεροδρόµια Αλεξανδρούπολης, Ηρακλείου, Ιωαννίνων, Κυ-
θήρων, Μήλου, Σύρου, Σητείας και Χίου. Υποβολή αίτησης, 13
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Σεπτεµβρίου του 2023. Εννοείται ότι αυτά δεν είχαν γίνει ούτε το
2017 ούτε το 2016 ούτε το 2018 ούτε το 2019. Πάλι, 13 Σεπτεµ-
βρίου του 2023 για τη χορήγηση πιστοποιητικού φορέα λειτουρ-
γίας των αεροδροµίων Αλεξανδρούπολης, Ηρακλείου,
Ιωαννίνων, Καρπάθου, Κυθήρων, Λήµνου, Μήλου, Σύρου, Σητείας
και Χίου στην ΥΠΑ και υποβολή αίτησης στις 13 Σεπτεµβρίου του
2023 για τη χορήγηση πιστοποιητικών αεροδροµίου, για τους
κρατικούς αερολιµένες Καρπάθου και Λήµνου.

Παράλληλα, όµως, εκτός αυτών και έως ότου επιτευχθεί η
πλήρης συµµόρφωση µε τους ευρωπαϊκούς κανονισµούς, η ΑΠΑ
προέβη σε επιτόπιες επιθεωρήσεις είκοσι αεροδροµίων διαχεί-
ρισης της ΥΠΑ καθώς και της κεντρικής υπηρεσίας της ΥΠΑ η
οποία είναι και ο φορέας λειτουργίας τους. Τα ευρήµατα των επι-
θεωρήσεων έχουν διαβιβαστεί στην ΥΠΑ η οποία έχει καταθέσει
-ορθώς ρωτάτε- τα σχέδια διορθωτικών ενεργειών στην ΑΠΑ,
σύµφωνα µε τα οποία καθορίζονται οι ενέργειες για την αποκα-
τάστασή τους και ο χρόνος ολοκλήρωσης.

Έχουν ολοκληρωθεί οι περισσότερες και οι πιο σηµαντικές
διορθωτικές ενέργειες, αυτές που λέµε «level one», ενώ παρα-
κολουθείται στενά η πρόοδος υλοποίησης και των υπολοίπων.
Οι υπόλοιπες σηµαντικές διορθωτικές ενέργειες του level one,
που είναι λίγες, αλλά υπάρχουν ακόµα, είναι προγραµµατισµέ-
νες, καθώς αφορούν για παράδειγµα διαγραµµίσεις δύο-τριών
περιφερειακών αεροδροµίων που θα πραγµατοποιηθούν εντός
των επόµενων µηνών και σε επαναληπτική εκπαίδευση προσωπι-
κού που έχει καταχωρηθεί ανά αεροδρόµιο και έχει χρόνο απο-
κατάστασης ευρήµατος ως τέλος Φεβρουαρίου του 2024,
δηλαδή, στο τέλος του επόµενου µήνα.

Σηµειώνεται ότι έχει συσταθεί οµάδα εργασίας στην ΥΠΑ η
οποία παρακολουθεί και ενηµερώνει σε εβδοµαδιαία βάση τη δι-
οίκηση της ΥΠΑ για την κατάσταση των ευρηµάτων και την πρό-
οδο των διορθωτικών ενεργειών.

Θα είµαι πιο συνοπτικός στη δευτερολογία µου, κύριε Πρό-
εδρε. Θέλω µισό λεπτό ακόµα.

Σχετικά µε τα τέσσερα στρατιωτικά αεροδρόµια που µε ρωτή-
σατε, συγκεκριµένα αυτά του Άραξου, της Καλαµάτας, της Νέας
Αγχιάλου και της Σκύρου, στα οποία πραγµατοποιούνται πτήσεις
πολιτικών αεροσκαφών, έχουν ήδη καθοριστεί οι απαιτούµενες
ενέργειες προκειµένου να επιτευχθεί η ικανοποίηση των απαιτή-
σεων της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας µε συνεργασία της Αρχής Πο-
λιτικής Αεροπορίας και του Γενικού Επιτελείου Αεροπορίας, ενώ
το ΓΕΑ έχει αναλάβει τη διεξαγωγή επιθεωρήσεων και λοιπών
εποπτικών δραστηριοτήτων. Για τον σκοπό αυτό έχει συσταθεί
κοινή οµάδα εργασίας µεταξύ ΑΠΑ και ΓΕΑ.

Παράλληλα, ολοκληρώθηκε η διενέργεια εκπαίδευσης από την
ΑΠΑ προς το ΓΕΑ για την προετοιµασία του στρατιωτικού προ-
σωπικού το οποίο έχει αναλάβει τη διεξαγωγή των επιθεωρήσεων
στα υπ’ όψιν στρατιωτικά δεδοµένα. Επιπρόσθετα, το εν λόγω
προσωπικό συµµετείχε ως παρατηρητής σε δύο προγραµµατι-
σµένες επιθεωρήσεις πολιτικών αεροδροµίων οι οποίες διενερ-
γήθηκαν από κλιµάκια επιθεωρητών της Αρχής Πολιτικής
Αεροπορίας τον Οκτώβριο του 2023. Ως απόρροια αυτών κλιµά-
κιο του ΓΕΑ διενήργησε επιθεώρηση στο µεικτής χρήσης αερο-
δρόµιο του Άραξου τον Οκτώβριο του 2023, ενώ τα υπόλοιπα
τρία έχουν ενταχθεί στο πρόγραµµα επιθεώρησης το οποίο θα
ολοκληρωθεί το πρώτο τρίµηνο του 2024.

Και κλείνω λέγοντας ότι για όλα τα άλλα αεροδρόµια ευθύνης
λειτουργίας ΥΠΑ ή µεικτής χρήσης δεν απαιτείται πιστοποιητικό
EASA, ενώ τα δεκατέσσερα αεροδρόµια διαχείρισης της «FRA-
PORT» είναι ήδη πιστοποιηµένα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Μαµουλάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µια οφειλόµενη απάντηση στις εκ προοιµίου

παρατηρήσεις σας πριν τοποθετηθείτε επί της ουσίας του ερω-
τήµατός µου, ναι, νοµίζω ότι έχουµε ισχυρή µνήµη.

Αναφέρατε λοιπόν την πρώτη προειδοποίηση του EASA τον
Δεκέµβριο του 2018. Όντως, παρήλθε ένα εξάµηνο επί διακυβέρ-

νησης ΣΥΡΙΖΑ µέχρι τον Ιούλιο του 2019, ένα εξάµηνο. Επί Κυ-
βέρνησης Νέας Δηµοκρατίας παρέµενε η δαµόκλειος σπάθη του
ερωτήµατος και των επισηµάνσεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής,
όχι για ένα εξάµηνο, αλλά για δέκα εξάµηνα. Δέκα ολόκληρα εξά-
µηνα αβελτηρίας και κωλυσιεργίας για ένα λεπτό, ευαίσθητο και
πάρα πολύ σηµαντικό θέµα που άπτεται της ασφάλειας των υπο-
δοµών, πολλώ δε µάλλον πυλών εισόδου της χώρας µας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Άρα νοµίζω ότι δεν µπορείτε να κουνάτε το δάχτυλο στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Έχετε απόλυτη ευθύνη. Και δεν αναφέροµαι σε εσάς προ-
σωπικά. Άλλωστε, έχετε τοποθετήσει προσφάτως στον εν λόγω
υπουργικό θώκο. Όµως, οι προηγούµενοι από εσάς Υπουργοί,
ειδικά ο κ. Καραµανλής φέρνει και σε αυτό το σηµείο και σε αυτό
το θέµα µια ξεκάθαρη διακριτή ευθύνη.

Δεύτερον, αναφέρατε την παραχώρηση της «FRAPORT», µια
διαδικασία η οποία εκκίνησε, αν δεν κάνω λάθος, από τη δική σας
θητεία την περίοδο 2012-2014. Εν πάση περιπτώσει, ολοκληρώ-
θηκε. Εκ του αποτελέσµατος φαίνεται ότι έχει θετικές εκφάνσεις.
Εµείς δεν είµαστε δογµατικοί σε ζητήµατα αξιοποίησης της δη-
µόσιας περιουσίας, αλλά πού είναι η ειδοποιός διαφορά που
έχουµε; Η αξιοποίηση των υποδοµών της χώρας είναι άλφα ζή-
τηµα. Όσον αφορά όµως την επικουρία της ελληνικής πολιτείας
προς τον παραχωρησιούχο, ενώ οι συµβατικές υποχρεώσεις ανή-
κουν στη «FRAPORT GREECE», υπάρχει µια κόκκινη γραµµή,
κύριε Υπουργέ. Διότι, πρώτα θωρακίζεις στα ζητήµατα ασφα-
λείας τα κρατικά, τα δηµόσια αεροδρόµια και µετά βλέπεις τα
άλλα ζητήµατα, πολλώ δε µάλλον όταν είναι καθολική η ευθύνη
του παραχωρησιούχου να συνδράµει και να καταβάλλει τους
απαραίτητους πόρους για να θωρακίσει τα αεροδρόµια. Και ανα-
φέροµαι στα 140 και πλέον εκατοµµύρια ευρώ που διαθέτουµε
από δικούς µας πόρους, ουσιαστικά εθνικούς αφού έχουν έρθει
στη χώρα µας από τo RRF, το Ταµείο Ανθεκτικότητας και Ανά-
καµψης. Γιατί να µην κατευθυνθούν αυτοί οι πόροι στα αεροδρό-
µια που υπολείπονται σε θέµατα ασφαλείας και στα στρατιωτικά
αεροδρόµια, αλλά κατευθύνονται τα χρήµατα αυτά στον παρα-
χωρησιούχο; Με ποιες νόρµες, µε ποιους κανόνες προχωρείτε
σε αυτήν την κατεύθυνση; 

Αυτό είναι προς απάντηση των δύο παρατηρήσεων αρχικά.
Τι συνετελέσθη από το 2016 µέχρι και το 2019 στα αεροδρόµια

της χώρας και ειδικά µε την Αρχή Πολιτικής Αεροπορίας; Και νο-
µίζω ότι εδώ πρέπει να κάνω µια αναφορά στην ΑΠΑ. Ο ν.4757 -
όχι εσείς προσωπικά, η Κυβέρνηση και ο κ. Καραµανλής-
κατήργησε ουσιαστικά τις κατά τόπους αεροπορικές αρχές. Και
νοµίζω ότι είναι κοµβικής σηµασίας και ευαίσθητο ζήτηµα ασφα-
λείας. Και θα εξηγήσω παρακάτω γιατί. Νοµίζω ότι είναι µια κα-
τάργηση που ενεργοποίησε µηχανισµό βόµβας στα θεµέλια
ασφαλείας των αεροµεταφορών, µια βόµβα της οποίας απευχό-
µαστε την έκρηξη. Επιλέξατε η αρµοδιότητα ελέγχου και παρα-
κολούθησης της εφαρµογής της αεροπορικής νοµοθεσίας σε
θέµατα ασφαλείας να ασκείται –προσέξτε- κεντρικά από την
Αθήνα και µε ωράριο 9.00’-3.30’ και µε µικρό σε αναλογία ποσο-
στό υπηρετούντων αερολιµενικών της ΥΠΑ οι οποίοι διαθέτουν
την απαιτούµενη τεχνογνωσία.

Νοµοθετήσατε ή καλύτερα «ναρκοθετήσατε» το πεδίο ασφά-
λειας της Πολιτικής Αεροπορίας αφήνοντας τα αεροδρόµια ανέ-
λεγκτα και ανεξέλεγκτα. Και αυτό ενώ είχατε λάβει ήδη από το
2019 εγγράφως τις απόψεις της ΥΠΑ, αλλά και τις επισηµάνσεις
για τους κινδύνους και τη µη τήρηση των προβλεπόµενων γύρω
από το Ενωσιακό Δίκαιο. Ως απόρροια των πολιτικών σας επιλο-
γών ήρθε και η προειδοποιητική επιστολή. Και ενώ διαθέτατε στη
φαρέτρα σας εξαιρετικά χρηµατοδοτικά εργαλεία, που να σας
επιτρέπουν την αναβάθµιση της ΥΠΑ και των αεροδροµίων, εσείς
προτεραιοποιήσατε τη «FRAPORT», ενώ η ίδια η «FRAPORT» είχε
την καθολική ακέραιη συµβατική υποχρέωση να χρηµατοδοτήσει
τα σχετικά έργα. Υπάρχουν οι ενδείξεις, αν όχι οι αποδείξεις, πως
σχεδιάσατε να εντάξετε τα έργα του Ταµείου Ανθεκτικότητας και
Ανάκαµψης στηριζόµενοι στην προώθηση συµφερόντων συγκε-
κριµένων οµάδων. 

Τώρα σιγά-σιγά το «πουλόβερ ξηλώνεται». Βλέπετε, δεν µπο-
ρούµε να κρυφτούµε από τα ευρωπαϊκά όργανα, ούτε να µην τη-
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ρήσουµε τα στενά πράγµατι χρονοδιαγράµµατα και θα γίνω πιο
συγκεκριµένος. Διαβάζω στην πρόταση της 2023.749 της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής –προφανώς την έχετε διαβάσει- προς το συµ-
βούλιο για την έγκριση του αναθεωρηµένου Σχεδίου Ανάκαµψης
«Ελλάδα 2.0». Ειδικότερα ως προς το ενταγµένο από το 2022
έργο που αφορά στα δεκατρία περιφερειακά αεροδρόµια διαχεί-
ρισης και συντήρησης από τη «FRAPORT». Βλέπω ότι ζητήσατε
παράταση του χρονοδιαγράµµατος υλοποίησης του οροσήµου
269 του µέτρου… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Μαµουλάκη, ολοκληρώστε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Εάν έχετε την κα-
λοσύνη, θα ήθελα ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μα, δεν γί-
νεται. Δεν είναι θέµα καλοσύνης. Είναι θέµα Κανονισµού.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Είναι πολύ σηµαν-
τικό όµως το θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όλες οι
ερωτήσεις των συναδέλφων είναι σηµαντικές.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Μπορώ να έχω
τριάντα δευτερόλεπτα ακόµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εντάξει,
αλλά κοντεύετε τα πέντε λεπτά.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Θα ήθελα να
ακούσω διά στόµατός σας, κύριε Υπουργέ, το σκεπτικό πίσω από
αυτόν τον σχεδιασµό της µόχλευσης των κεφαλαίων.

Ως επίλογο να πω πως ο ΣΥΡΙΖΑ αντιλαµβάνεται, πράγµατι, ότι
οι αεροπορικές µεταφορές στηρίζονται εν πολλοίς σε ζητήµατα
ασφαλείας. Αυτή η ασφάλεια δεν µπορεί να επιτευχθεί χωρίς την
αδιάλειπτη παρουσία των αεροπορικών αρχών των αεροδροµίων
στα ίδια τα αεροδρόµια, όχι αποµακρυσµένα. Επίσης, η θέση του
ΣΥΡΙΖΑ είναι σαφής ως προς την αξιοποίηση της δηµόσιας περι-
ουσίας. Το µοντέλο απαξίωσης και εκποίησης δεν εναρµονίζεται
µε το δικό µας πιστεύω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Επίσης, πιστεύουµε
στην ενίσχυση των δηµοσίων υποδοµών αδιάλειπτα και διαχρο-
νικά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κοιτάξτε,

κύριοι συνάδελφοι. Ο Κανονισµός της Βουλής είναι συγκεκριµέ-
νος, δύο και τρία λεπτά ορίζει. Ο κάθε Βουλευτής, και εγώ ως
Βουλευτής το κάνω, θεωρεί ότι αυτά που λέει είναι πάρα πολύ
σηµαντικά και καλά κάνει.

Στο Ευρωκοινοβούλιο, επειδή θέλουµε να γίνουµε και Ευρω-
παίοι, όταν ο οµιλητής ξεπερνάει τον χρόνο του, κλείνει απευ-
θείας το µικρόφωνο. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά και σας παρακαλώ να µείνετε
κι εσείς στα τρία λεπτά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτα από όλα, δεν κουνάω το δάχτυλο σε κανέναν, ειδικά σε

ευαίσθητα θέµατα ασφαλείας. Αλλά, το να λέτε εδώ στο ερώ-
τηµά σας ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας περί άλλα τυρ-
βάζει, όταν δεν έχετε πιστοποιήσει τα αεροδρόµια από το 2017,
πάει πολύ. Εδώ, συνεπώς, πρέπει να µιλάµε επί της ουσίας και
να συµβάλλουµε όλοι µας στην ενίσχυση της ασφάλειας. 

Δεύτερη παρατήρηση. Σε ό,τι έχει να κάνει µε το τι έχουµε
κάνει για την ΑΠΑ και την ΥΠΑ, στα Πρακτικά της 18ης Δεκεµ-
βρίου έχω πολύ συγκεκριµένες απαντήσεις.

Τρίτον. Είπατε µέσα στη δευτερολογία σας ότι κάποιες παρα-
χωρήσεις της «FRAPORT» είχαν θετικό αποτέλεσµα και, ταυτό-
χρονα, στο ερώτηµά σας λέτε: «Θα µπορούσε ευθύς εξαρχής να
διατηρηθεί ο δηµόσιος χαρακτήρας των υποδοµών». Αυτό είναι
εντελώς αντιφατικό µεταξύ του. 

Τέταρτη παρατήρηση. Δεκατρία παραχωρηµένα περιφερειακά
αεροδρόµια. Αυτά έχουν ήδη πιστοποιηθεί σύµφωνα µε το ενω-
σιακό κανονιστικό πλαίσιο από την ΥΠΑ. Τα έργα τα οποία αυτή
τη στιγµή εκτελούνται εκεί, δεν αφορούν στη λειτουργία και τη

συντήρησή τους, αλλά την αποκατάσταση αποκλίσεων από το
πλαίσιο, οι οποίες είχαν καταγραφεί κατά τη διαδικασία της πι-
στοποίησής τους. Σύµφωνα µε τη σύµβαση παραχώρησης που
υπέγραψε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και κυρώθηκε µε τον
ν.4389/2016, η δαπάνη για την αποκατάσταση αυτών των απο-
κλίσεων βαρύνει το ελληνικό Δηµόσιο. 

Τι λέει το άρθρο 17.4.1; Το έχω εδώ -είναι νόµος του 2016 της
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ- «Το δηµόσιο θα είναι υπεύθυνο για
όλες τις δαπάνες νέων υποδοµών, τις κεφαλαιουχικές επενδύ-
σεις ή και τα υπόλοιπα έξοδα που απαιτούνται, προκειµένου να
εξασφαλιστεί η αρχική πιστοποίηση µε βάση τον κανονισµό 14
για τα αεροδρόµια σε σχέση µε µη πιστοποιηµένα περιφερειακά
αεροδρόµια». Άρα, έπρεπε να καλύψουµε αυτό το οποίο δεν είχε
πιστοποιηθεί τότε. Και τα έργα εκτελούνται µε πόρους του Τα-
µείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.

Κλείνω µε κάτι το οποίο θεωρώ πάρα πολύ σηµαντικό. Είχαµε
πρόσφατα αξιολογήσεις και από την EASA -ευρωπαϊκός φορέας-
και από τον ICAO που είναι ο παγκόσµιος φορέας. Πότε; Τον Δε-
κέµβριο του 2023. Η επιθεώρηση της ΑΠΑ από τον ICAO, δηλαδή
από τον Διεθνή Οργανισµό Πολιτικής Αεροπορίας στους τοµείς
των αεροδροµίων, της αεροναυτιλίας και των πτητικών προτύ-
πων σε ό,τι αφορά την πιστοποίηση και τον έλεγχο των αεροπο-
ρικών εταιρειών, την αξιοπλοΐα αεροσκαφών, την αδειοδότηση
χειριστών αεροσκαφών, αλλά και τους τοµείς οργάνωσης και νο-
µοθεσίας, ολοκληρώθηκε µε θετικά για τη χώρα αποτελέσµατα. 

Η Ελλάδα αύξησε το επίπεδο αποτελεσµατικής εφαρµογής των
διεθνών προτύπων ασφαλείας από το 69,1% στο 74,9%, όταν παγ-
κοσµίως ο µέσος όρος είναι στο 69,3%. Επίσης, σε αναγνώριση
της σηµαντικής και αποτελεσµατικής προσπάθειας, το ΥΠΕΞ µέσω
της µόνιµης αντιπροσωπείας στον Καναδά, έδρα του Διεθνούς
Οργανισµού Πολιτικής Αεροπορίας, µας µετέφερε χθες τα συγ-
χαρητήρια των Ευρωπαίων εταίρων µας, όπως αυτά αποτυπώθη-
καν στην έδρα του Παγκόσµιου Οργανισµού. Συγχαρητήριες
επιστολές για το τι πράξαµε ως προς την EASA και το ICAO, το
ερώτηµά σας δηλαδή, λάβαµε τόσο από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
όσο και από την EASA και τον Γενικό Γραµµατέα του ICAO. 

Όλα αυτά τα στοιχεία, τα οποία και καταθέτω στα Πρακτικά
όλες τις σχετικές επιστολές, είναι αποτέλεσµα σκληρής, µεθοδι-
κής και συντονισµένης δουλειάς. Δεν αποτελούν στοιχείο πανη-
γυρισµού, ούτε αντικείµενο αυτού, αλλά εφαλτήριο για την
επίτευξη ακόµη υψηλότερων στόχων στο άµεσο µέλλον, περαι-
τέρω ενίσχυση της ασφάλειας στα αεροδρόµια µας και κλείσιµο
των όποιων ανοικτών θεµάτων στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.
Χρήστος Σταϊκούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Συνεχίζουµε µε την τρίτη επίκαιρη ερώτηση του δεύτερου κύ-

κλου µε αριθµό 611/22-1-2024 του Βουλευτή Αχαΐας της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Ανδρέα Παναγιωτόπουλου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Επικινδυνότητα της εθνικής οδού Πατρών -
Πύργου για την οδική ασφάλεια και τη µετακίνηση οχηµάτων» 

Κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά πρωτολογία. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
«Επικινδυνότητα της εθνικής οδού Πατρών - Πύργου για την

οδική ασφάλεια, τη µετακίνηση των οχηµάτων, αλλά και των
πεζών». 

Με την είσοδο του νέου έτους, κύριε Υπουργέ, και συγκεκρι-
µένα την Τρίτη 2 Ιανουαρίου του 2024 το πρωί, στη δυτική Αχαΐα
και στη θέση Μποντέικα, συνέβη θανατηφόρο αυτοκινητιστικό
δυστύχηµα που στοίχισε τη ζωή σε µια γυναίκα πενήντα ετών. Το
τραγικό αυτό γεγονός επανέφερε µε τον πιο δραµατικό τρόπο
στη δηµόσια συζήτηση το ζήτηµα της απρόσκοπτης λειτουργίας
και της ασφαλούς διέλευσης των πεζών στην εθνική οδό Πατρών
- Πύργου, που πρόσφατα επισκεφθήκατε. Μετά από έναν χρόνο
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που ανακοινώθηκε και στη συνέχεια προχώρησαν οι διορθωτικές
παρεµβάσεις στο εν λόγω τµήµα του οδικού δικτύου της Ελλά-
δας, η οδική ασφάλεια παραµένει µεγάλο ζητούµενο, ενώ η τα-
λαιπωρία που υφίστανται οι οδηγοί, αλλά κυρίως οι κάτοικοι της
περιοχής, σε συνδυασµό µε τα έργα για την κατασκευή του νέου
αυτοκινητοδρόµου, παραµένει µεγάλη. Χωρίς να παραγνωρίζεται
το γεγονός ότι τα τροχαία ατυχήµατα και δη τα θανατηφόρα
έχουν µειωθεί, τα προβλήµατα, όµως, ιδίως των κατοίκων που
διαµένουν εκεί, δεν έχουν εκλείψει. 

Ήδη σε ερώτηση που κατατέθηκε στις 11 Σεπτεµβρίου 2023,
είχε τεθεί το ζήτηµα της οδικής ασφάλειας και της απρόσκοπτης
µετακίνησης ανθρώπων και διακίνησης αγαθών στην Ολυµπία
Οδό. Ωστόσο, και ενώ η προηγούµενη προσπάθεια που έλαβε
χώρα µέσα στο 2023 όχι απλά αποδείχθηκε ανεπαρκής, αλλά
επέτεινε τα ήδη υφιστάµενα προβλήµατα, δεν υπήρξε από την
πλευρά της Κυβέρνησης καµµία πρωτοβουλία για τη βελτίωση
της κατάστασης και θα πρέπει να ληφθεί υπ’ όψιν και το κόστος
αυτών των παρεµβάσεων, το οποίο επιβαρύνει εν τέλει τους Έλ-
ληνες πολίτες χωρίς να εξυπηρετείται ο αναγκαίος σκοπός. 

Τα προβλήµατα, λοιπόν, που αφορούν στη βραδυπορία των
οχηµάτων από τη µείωση του πλάτους του οδοστρώµατος, η
απουσία λωρίδας έκτακτης ανάγκης η επισφαλής για τη διέ-
λευση άµεση γειτνίαση µε τα σπίτια και τον οικιστικό ιστό των οι-
κισµών της περιοχής, καθώς και η ανορθόδοξη, δυσλειτουργική
και επικίνδυνη θέση των στάσεων του τοπικού δικτύου ΚΤΕΛ και
η κατάργηση σε πολλές περιπτώσεις αυτών, διαιωνίζουν και επι-
βαρύνουν περαιτέρω την υφιστάµενη προβληµατική και άκρως
επικίνδυνη κατάσταση για τους οδηγούς, αλλά και τους διαµέ-
νοντες, κυρίως αυτούς που µένουν στην περιοχή. 

Ερωτάσθε, κύριε Υπουργέ: Ποιες άµεσες πρωτοβουλίες θα
λάβετε για την εξοµάλυνση της κατάστασης, µε γνώµονα την
οδική ασφάλεια των πολιτών και την ανακούφισή τους από τη
διαρκούσα ταλαιπωρία; Σε ποιες ενέργειες θα προβείτε ώστε οι
παραχωρησιούχοι να συµµορφωθούν και να ανταποκριθούν στις
απαιτήσεις και τις ανάγκες των διερχόµενων και των κατοίκων,
κυρίως, της περιοχής; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Περιµένω διευκρινίσεις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε συνάδελφε, εύστοχο το ερώτηµά σας. Νοµίζω,
όµως, ότι η ίδια η ζωή το έχει απαντήσει και οι πρωτοβουλίες που
έχουν αναληφθεί την τελευταία µόλις διετία. 

Συγκεκριµένα, το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών µε
απόφαση Υπουργού όρισε υπηρεσίες του ως υπεύθυνες για σύν-
ταξη µελετών, ωρίµανση, δηµοπράτηση και υλοποίηση του
έργου µε τίτλο: «Επείγουσες παρεµβάσεις αναβάθµισης οδικής
ασφάλειας στην εθνική οδό Πατρών - Πύργου». Η σύµβαση για
την εκτέλεση του έργου πότε υπεγράφη; Στις 30 Δεκεµβρίου
2021. Τότε υπεγράφη η σύµβαση. Και τα έργα υλοποιούνται
µόλις τα τελευταία δύο χρόνια. 

Η συγκεκριµένη διαχείριση του Υπουργείο πώς προέκυψε;
Πράγµατι από το γεγονός καταγραφής πολλών τροχαίων ατυχη-
µάτων στο οδικό τµήµα το οποίο αναφέρεστε, Πατρών - Πύργου.
Συγκεκριµένα, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα στοιχεία από Τροχαία
Πατρών, Αµαλιάδας και Πύργου για την πενταετία 2016 - 2020
των αιτιών των ατυχηµάτων και των πενήντα τριών θανατηφόρων,
προχώρησε στη σύνταξη αυτών των µελετών. Θα είµαι πολύ συγ-
κεκριµένος στη δευτερολογία µου για το τι έχει γίνει και για ποιο
λόγο δεν υπάρχουν κάποιες παρεµβάσεις που εσείς εισηγείστε. 

Στόχος είναι η µείωση των ατυχηµάτων και των δυστυχηµάτων,
χωρίς τροποποίηση των γεωµετρικών χαρακτηριστικών του δρό-
µου, καθόσον µετά την ολοκλήρωση του νέου αυτοκινητόδροµου
-θα σας πω συγκεκριµένα ορόσηµα υλοποίησης του έργου στη
δευτερολογία µου-, ο δρόµος δεν θα λειτουργήσει ως αυτοκινη-
τόδροµος, αλλά θα µετατραπεί σε οδό µε τοπικές µετακινήσεις,
µε κυκλικούς κόµβους και µε χαµηλή ταχύτητα, αναβαθµίζοντας
συνολικά την περιοχή. 

Το έργο βρίσκεται πλέον στη χρονική διάρκεια της υποχρεω-
τικής συντήρησης, που είναι περίπου δεκαπέντε µήνες, που εκτε-
λέστηκαν από τη συγκεκριµένη εργολαβία. Την αρµοδιότητα

λειτουργίας και συντήρησης του υπ’ όψιν οδικού άξονα έχει η
Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδος.

Τώρα ως προς τα επιµέρους ερωτήµατά σας, ο υφιστάµενος
οδικός άξονας από το τέλος της παράκαµψης Πατρών µέχρι την
αρχή της παράκαµψης Πύργου έχει µήκος περίπου εβδοµήντα
χιλιοµέτρων. Η κυκλοφορία είναι σηµαντική και παρότι ο υπόψιν
οδικός άξονας έχει υπεραστικό όριο ταχύτητας τα ενενήντα χι-
λιόµετρα, στην πραγµατικότητα αναπτύσσονταν πολύ µεγαλύτε-
ρες ταχύτητες λόγω της ευθυτενούς χάραξης και του πεδινού
εδάφους, ενώ παράλληλα ο έλεγχος των προσβάσεων ήταν
πληµµελής, µε συνέπεια ο δρόµος να παρουσιάζει έναν από τους
υψηλότερους δείκτες ατυχηµάτων στη χώρα. 

Κάναµε τις παρεµβάσεις. Θα τις πω συγκεκριµένα στη δευτε-
ρολογία µου. Αποτέλεσµα ποιο είναι; Τα θανατηφόρα ατυχή-
µατα, που την τελευταία πενταετία ανέρχονταν κατά µέσο όρο
κατ’ έτος σε τουλάχιστον δέκα -το ανέφερα προηγουµένως
αθροιστικά και σωρευτικά- να περιοριστούν ήδη σηµαντικά από
την έναρξη εργασιών αναβάθµισης, υπερβαίνοντας κατά πολύ
το στόχο του Εθνικού Στρατηγικού Σχεδίου Οδικής Ασφάλειας,
που είναι η µείωση των θανατηφόρων τροχαίων ατυχηµάτων έως
50% µέχρι το 2030. 

Έτσι, για το έτος 2022, έτος υλοποίησης εργασιών, µε ταυτό-
χρονη χρήση της οδού καταγράφηκαν δύο θανατηφόρα. Το 2023
καταγράφηκε ένα θανατηφόρο όλο το έτος και το 2024 καταγρά-
φηκε αυτό που συνέβη πρόσφατα. Είναι σαφές συνεπώς ότι ο
στόχος του Υπουργείου, µε τις παρεµβάσεις που έγιναν, να πε-
ριορίσει τα εκτεταµένα τροχαία ατυχήµατα και δη τα θανατη-
φόρα, επιτεύχθηκε σε σηµαντικό βαθµό. Μακάρι να είχαν
µηδενιστεί, όµως αυτό είναι εξαιρετικά δύσκολο να γίνει παγκο-
σµίως και δεν δύναται να αποτραπούν όταν παραβιάζεται κά-
ποιες φορές ο Κώδικας Οδικής Κυκλοφορίας από τους χρήστες
του οδικού άξονα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Να πω, κύριε Υπουργέ, ότι

η µελέτη αυτή πιθανότατα έγινε σε γραφεία αγνοώντας την πε-
ριοχή, τις ιδιοµορφίες και τους κατοίκους. Ο δρόµος αυτός, αν
γνωρίζετε, περνάει µέσα από κατοικηµένες περιοχές και χωριά.
Απευθείας τα σπίτια από την αυλή έχουν πρόσβαση στην εθνική
οδό. Ο κάδος των απορριµµάτων είναι επί της εθνικής οδού, οι
στάσεις του λεωφορείου είναι επί της εθνικής οδού. 

Οι βελτιώσεις που έγιναν οι πρώτες γνωρίζετε πολύ καλά,
ύστερα από ξεσηκωµό των κατοίκων, ξηλώθηκαν. Ξηλώθηκαν κο-
ρίνες, φρεζαρίστηκε άσφαλτος, κόπηκαν οι νησίδες, γιατί και
αυτές ήταν άστοχες. Συγγνώµη, αλλά όλες οι παρεµβάσεις ήταν
άστοχες. Μέσα σε ένα τρίµηνο ξαναξηλώθηκαν µία και δύο
φορές. Επανατοποθετήθηκαν, λες και το δηµόσιο χρήµα το έφε-
ραν από την τσέπη τους.

Σήµερα µπορεί να µειώθηκαν -και το λέω αυτό και το αναγνω-
ρίζω- τα θανατηφόρα τροχαία, αλλά είναι πολύ δύσκολη η ζωή
των κατοίκων. Δηλαδή θα έχουµε νεκρούς από τους διαµένοντες
εκεί, όπως είχαµε στο πρώτο τροχαίο. Μα ξέρετε τι είναι να βγεις
από το σπίτι σου, πρωί πρωί, στις 8 η ώρα, να πεις της µάνας
σου, «πάω να φτιάξω καφέ απέναντι του Σωτήρη» και να σκοτω-
θείς έξω από την αυλή σου; Για όνοµα του Θεού! 

Πώς θα πάει το παιδί µέχρι το φανάρι για να πάρει το λεωφο-
ρείο, σας λέω εγώ, από το σπίτι του, όταν στένεψε τόσο πολύ ο
δρόµος µε τη ζέβρα που φτιάξατε στη µέση και αχρήστευσαν
τον δρόµο που δεν υπάρχει χώρος για να περάσει πεζός; Περ-
νάει µηχανάκι; Δεν µπορεί να προσπεράσει αυτοκίνητο διερχό-
µενο που πάει µακριά. 

Νοµίζω ότι οι παρεµβάσεις αυτές δεν έλαβαν καθόλου υπ’ όψιν
τους κατοίκους της περιοχής και τους οικιστικούς ιστούς. Εκεί
επειγόντως κάτι πρέπει να γίνει. Η στάση του λεωφορείου στο
χωριό το δικό µου καταργήθηκε τελείως, µία στάση που εξυπη-
ρετεί στο ΚΤΕΛ δέκα χωριά κοµβικής σηµασίας. Δεν δίνει σηµα-
σία κανένας. Η περιφέρεια λέει για το Υποδοµών -δεν ξέρω εγώ-
το ΚΤΕΛ αλλού κοιτάει. Μα ξέρετε τι είναι να σε σταµατάει το
ΚΤΕΛ τέσσερα χιλιόµετρα µακριά και να σου λέει «πήγαινε µε τα
πόδια»; Από πού να πας µε τα πόδια; 
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Αν δείτε την κοινωνική λειτουργό που έρχεται στο «Βοήθεια
στο Σπίτι», προχωράει στη µέση του δρόµου. Είναι τροµερό το
φαινόµενο και νιώθεις άσχηµα ως άνθρωπος, ως πολιτικός, όπως
θέλετε πέστε το, να βλέπεις έναν άνθρωπο, έναν επιστήµονα πε-
νήντα χρόνων µέσα στη µέση του δρόµου να βαδίζει, γιατί δεν
έχει πού να πάει. Και σε αυτά δεν δίνει απάντηση κανένας. 

Θα µου πείτε, το φέρνετε στη Βουλή; Μα, πού αλλού να πάω;
Πας στο ΚΤΕΛ, δεν ξέρει, πας στην περιφέρεια, δεν ξέρει. Πας
αλλού, δεν ξέρουν. Δηλαδή πρέπει οι ντόπιοι κάτοικοι να σκοτω-
θούν; Πώς θα περάσει ένας να πάει στην εκκλησία, σας λέω εγώ,
που είναι απέναντι; Διότι τέµνονται τα χωριά αυτά όλα στη µέση. 

Σ’ αυτά πρέπει να σταθούµε από πάνω, πρέπει να τα λύσουµε.
Είναι παρεµβάσεις οι οποίες είναι εντελώς άστοχες, κύριε
Υπουργέ, γι’ αυτούς που µένουν εκεί. Και αν ένας δρόµος δεν
εξυπηρετεί πρωτίστως αυτούς που µένουν, τους κατοίκους που
πρέπει να εξυπηρετεί και µετά τους διερχόµενους, µε συγχω-
ρείτε, αλλά δεν είναι δρόµος ούτε σε κατεύθυνση αναπτυξιακή
ούτε διευκόλυνσης της κυκλοφορίας και της ζωής των ανθρώ-
πων ούτε βελτίωσης της ποιότητας της ζωής. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. Κι εσείς, σας παρακαλώ εντός

του χρόνου σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αν ήταν άστοχες οι παρεµβάσεις, δεν θα είχαν µειωθεί τα θα-

νατηφόρα. Άρα όπως παραδέχεστε και αποδέχεστε, υπήρχε ση-
µαντική βελτίωση που είναι αποτέλεσµα των παρεµβάσεων. Άρα
οι παρεµβάσεις πρωτίστως είχαν αυτό το στόχο.

Και ποιες είναι αυτές οι παρεµβάσεις; Διαχωρισµός των κατευ-
θύνσεων κυκλοφορίας µε εύκαµπτα πλαστικά κολωνάκια σήµαν-
σης, η οποία βοηθά στην αποτροπή της κίνησης στο αντίθετο
ρεύµα κυκλοφορίας και στη διατήρηση της εγρήγορσης των
οδηγών κατά τις νυχτερινές ώρες, διευθέτηση των ανεξέλεγκτων
προσβάσεων µε απαγόρευση αριστερών στροφών, διαµόρφωση
εισόδων εξόδων όπου είναι εφικτό και κλείσιµο αυτών, εφαρµο-
γές κάποιων παρεµβάσεων, έτσι ώστε να αναδιαµορφωθούν κόµ-
βοι. 

Σύµφωνα µε τις ελληνικές και τις διεθνείς οδηγίες σχεδιασµού
δεν προβλέπεται λωρίδα έκτακτης ανάγκης σε οδούς µιας λωρί-
δας κυκλοφορίας ανά κατεύθυνση, µε πρόσθετη ενδιάµεση λω-
ρίδα προσπέρασης, διότι σκοπός είναι ο πλήρης καθορισµός των
ζωνών προσπέρασης σε κάθε κατεύθυνση χωρίς δυνατότητα κί-
νησης των οχηµάτων στο αντίθετο ρεύµα κυκλοφορίας. Και συ-
νακόλουθα τι να αποφύγουµε; Μετωπικές συγκρούσεις που ήταν
κανόνας στην περιοχή. Παράλληλα έχουν προβλεφθεί κατά
µήκος της οδού θέσεις προσωρινής στάθµευσης εκτάκτου ανάγ-
κης. 

Επίσης, έγινε κατασκευή αντιολισθητικής στρώσης κυκλοφο-
ρίας σε όλο το µήκος της οδού, αποκατάσταση ασφαλτοτάπητα
σε τµήµατα της οδού που έχουν υποστεί φθορές, διαγράµµιση
του οδοστρώµατος σε όλο το µήκος της οδού, φωτεινή σηµατο-
δότηση σε δεκαοκτώ κόµβους, κατασκευή οδοφωτισµού σε επτά
κόµβους, ειδική διαµόρφωση σε εισόδους οικισµών, βελτίωση
και συµπλήρωση της κατακόρυφης σήµανσης, τοποθέτηση νέων
στηθαίων ασφαλείας, αλλά και κοπές φυτών και κλαδιών της πα-
ράπλευρης βλάστησης και καθαρισµός των τάφρων κατά µήκος
της οδού. Αυτές είναι οι παρεµβάσεις που έγιναν µέχρι να ολο-
κληρωθεί ο νέος αυτοκινητόδροµος Πάτρα - Πύργος που θα αν-
τιµετωπίσει ολιστικά το πρόβληµα που αναφέρετε. 

Μια υποσηµείωση: Σε ό,τι αφορά τις προδιαγραφές των στά-
σεων και των στεγάστρων αναµονής επιβατών των αστικών και
υπεραστικών γραµµών των φορέων παροχής συγκοινωνιακού
έργου, αυτές καθορίζονται από το 2001, µε αποφάσεις των οι-
κείων τότε νοµαρχών, νυν περιφερειαρχών.

Κλείνω µε το εξής. Νέος αυτοκινητόδροµος Πάτρα - Πύργος.
Πράγµατι µε τον κ. Ταχιάο πρόσφατα επισκεφθήκαµε το έργο
µήκους εβδοµήντα πέντε χιλιοµέτρων. Εκτιµούµε ότι οι εκτελε-
σµένες εργασίες θα υπερβούν το 50% τον Ιούνιο του 2024 και
θα προσεγγίσουν το 80% στο τέλος του έτους. Η εκτίµηση βε-

βαίως των ίδιων είναι ότι θα φτάσουµε το 83,11% στο τέλος του
2024, δηλαδή το έργο θα ολοκληρωθεί το 2025. Μάλιστα µία εκ
των τριών εργολαβιών, που έχει καταληκτική ηµεροµηνία τον
Μάρτιο του 2025, πιθανόν να έχει ολοκληρώσει το τµήµα της -
αυτό είναι πιο κοντά στον Πύργο- τέλος του 2024.

Βλέπετε συνεπώς ότι τρέχουµε µε πολύ υψηλές ταχύτητες για
να ολοκληρώσουµε ένα έργο. Μαζί µε τον ιδιωτικό τοµέα υλο-
ποιούµε µε συνέπεια ένα ακόµα εµβληµατικό έργο, µε σηµαντικό
αναπτυξιακό και κοινωνικό πρόσηµο, αναγκαίο για την οδική
ασφάλεια των διαδροµών στη δυτική Πελοπόννησο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, όπως µε ενηµέρωσε η Πρόεδρος της Πλεύ-
σης Ελευθερίας, η κ. Κωνσταντοπούλου, στα θεωρεία βρίσκονται
και παρακολουθούν τη συνεδρίαση µετά από πρόσκληση της
Πλεύσης Ελευθερίας, η κ. Αλεξάνδρα Σάντα, κόρη του αείµνη-
στου ήρωα της αντίστασης Λάκη Σάντα και µέλος της γραµµα-
τείας του Εθνικού Συµβουλίου Διεκδίκησης των Γερµανικών
Οφειλών και ο κ. Μάριος Σούσης, Πρόεδρος του Συλλόγου Απο-
γόνων Θυµάτων του Ολοκαυτώµατος. Η παρουσία τους συνδέε-
ται µε την Ηµέρα Μνήµης των Ελλήνων Εβραίων Μαρτύρων και
Ηρώων Θυµάτων του Ολοκαυτώµατος. 

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 1928/23-11-2023 ερώ-
τηση του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή
Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Χαράλαµπου (Χάρη) Μαµουλάκη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Η σηµασία πλή-
ρους ανάταξης του σιδηροδροµικού δικτύου µε γνώµονα την
ασφάλεια».

Κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία σας. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, οι καταστροφικές πληµµύρες

του Σεπτεµβρίου του 2023 που έπληξαν την ευρύτερη περιοχή
της Θεσσαλίας δεν άφησαν ανεπηρέαστο και τον σιδηρόδροµο.
Προκάλεσαν ανυπολόγιστες υλικές καταστροφές και φυσικά
θρηνήσαµε και τη ζωή δεκαεπτά συνανθρώπων µας. 

Όπως αντιλαµβάνεστε, ο έγκαιρος σχεδιασµός και η υλοποί-
ηση της ανάταξης του σιδηροδρόµου είναι πραγµατικά επιτα-
κτικά. Και νοµίζω ότι θα έπρεπε ήδη να έχει ξεκινήσει µε γενναία
βήµατα και τάχιστα από την εποµένη της τραγωδίας των Τεµπών. 

Παρ’ όλα αυτά, µια ειδικότερη αναφορά στη χρηµατοδότηση
από πόρους του Ταµείου Ανθεκτικότητας και Ανάκαµψης ύψους
185 εκατοµµυρίων ευρώ που έγινε από την πλευρά σας αφορά
µια ένταξη που συνεπάγεται βέβαια λόγω των καταληκτικών και
αυστηρών ηµεροµηνιών, τα deadlines, στις 31-12-2025. 

Παράλληλα, µε το άρθρο 25 του ν.5049 του 2023 προβλέψατε
την υπαγωγή στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών αρµο-
διοτήτων, προκειµένου για την ταχύτερη διαδικασία εκτέλεσης
αποκατάστασης υποδοµών σε περιοχές που κηρύσσονται έκτα-
κτης ανάγκης. 

Πάω κατ’ ευθείαν στην ερώτηση, για να είµαι συνεπής µε τον
χρόνο, κύριε Πρόεδρε, γιατί η ερώτηση έχει εννέα βραχίονες. 

Πρώτο, κύριε Υπουργέ, µε ποιον κωδικό του ολοκληρωµένου
πληροφοριακού συστήµατος του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας έχει γίνει η ένταξη του έργου της ανάταξης του σιδη-
ροδροµικού δικτύου;

Δεύτερο, ποια στοιχεία λάβατε υπ’ όψιν προκειµένου για τον
καθορισµό του ποσού των 185 εκατοµµυρίων ευρώ; 

Τρίτο, πώς σχεδιάζετε να γίνει συνολικά η αποκατάσταση του
σιδηροδροµικού δικτύου; Ποιες µελέτες δηλαδή θα πρέπει να
διενεργηθούν πριν -το τονίζω, πριν- από τις όποιες εργασίες ανά-
ταξης του σιδηροδρόµου; Θα αφορούν το σύνολό του, σε όλη
του την έκταση δηλαδή; 

Τέταρτο, θα εντάξετε έργα σχετικά µε την ανάταξη του σιδη-
ροδρόµου στις fast track διαδικασίες ανάθεσης και εκτέλεσης
του γνωστού πλέον άρθρου 25 του ν.5049 του 2023; Και αν ναι,
ποια είναι αυτά; 

Πέµπτο, ποιες εµπλεκόµενες υπηρεσίες, φορείς, εταιρείες και
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άλλοι θα πρέπει να συνεργαστούν για την ανάταξη του σιδηρο-
δροµικού δικτύου, αλλά και συνοδών, επικουρικών, έργων που
συνδέονται µε την ασφαλή κατασκευή του; Υφίσταται διάγραµµα
ροής επικοινωνίας µεταξύ των εµπλεκοµένων προκειµένου για
τον αποτελεσµατικό και ασφαλή σχεδιασµό και υλοποίηση ανά-
ταξης του σιδηροδρόµου; 

Έκτο, ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα της τµηµατικής αποκα-
τάστασης της σιδηροδροµικής γραµµής ανόδου και καθόδου
στον άξονα Αθήνα – Θεσσαλονίκη ως προς τις εµπορευµατικές,
αλλά και επιβατικές µεταφορές; Πότε αναµένεται να ολοκληρω-
θεί πλήρως; 

Έβδοµο, -κρίσιµο είναι αυτό- ποιο είναι το χρονοδιάγραµµα
αποκατάστασης της γραµµής Λάρισας - Βόλος και Παλαιοφάρ-
σαλα – Καλαµπάκα; 

Όγδοο, ποιο είναι το συνολικό κόστος πλήρους ανάπτυξης του
σιδηροδροµικού δικτύου;

Και εν κατακλείδι, ένατο, ποια πρόσθετα µέτρα σχεδιάζετε να
λάβετε για να διασφαλίσετε την ασφάλεια των επιβατών, όταν
θα τεθεί επιτέλους σε λειτουργία ο σιδηρόδροµος; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Σε αντιδιαστολή µε την προηγούµενη ερώτησή σας, το σκε-
πτικό αυτής της ερώτησης που υποβάλλετε είναι απολύτως εύ-
στοχο και τα ερωτήµατα που θέτετε είναι ορθά. 

Πράγµατι, οι ζηµιές σε τµήµα του βασικού σιδηροδροµικού δι-
κτύου στη Θεσσαλία και τη Στερεά Ελλάδα και σε κάθετους άξο-
νες της χώρας σε υποδοµές, επιδοµή, σταθµούς, συστήµατα
τηλεδιοίκησης και σηµατοδότησης είναι εκτεταµένες, όπως λέτε
στο ερώτηµά σας. Είναι ανυπολόγιστες. 

Απαιτούνται γενναίες και έγκαιρες παρεµβάσεις. Ήδη, υπήρξε
έγκαιρα προσωρινή αποκατάσταση του δικτύου. Απαιτείται,
όµως, και εκκρεµεί, όπως σωστά ρωτάτε, η µόνιµη και πιο ανθε-
κτική, θα προσθέσω, αποκατάσταση. Κρίσιµη η λέξη αυτή. Υπο-
κρύπτεται στο ερώτηµά σας και σε κάποια ερωτήµατά σας και
στο σκεπτικό αυτής. 

Θα απαντήσω µέσα στον χρόνο σε κάποιο από τα ερωτήµατα
και στη δευτερολογία µου θα απαντήσω στα υπόλοιπα. 

Πρώτο ερώτηµα. Στην πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
της 21ης Νοεµβρίου 2023 το συµβούλιο για την έκδοση της εκτε-
λεστικής απόφασης περί της αναθεώρησης του Εθνικού Σχεδίου
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας έχει περιληφθεί, κατόπιν αιτήµα-
τος των ελληνικών αρχών, δράση για την αποκατάσταση της
προσβασιµότητας µετά τις καταστροφικές επιπτώσεις της κακο-
καιρίας «Ντάνιελ». 

Η επένδυση αυτή περιλαµβάνει την αποκατάσταση των ζηµιών
στο οδικό και σιδηροδροµικό δίκτυο και τα συνοδευτικά και συ-
νοδά τεχνικά έργα στις περιοχές που επλήγησαν από την κακο-
καιρία, µε παράλληλη διασφάλιση -κρίσιµες οι λέξεις-
λειτουργικότητας, ασφάλειας και ανθεκτικότητας στην κλιµατική
αλλαγή. Ο κωδικός ένταξης του έργου είναι ο 16999. 

Δεύτερο ερώτηµα. Τα στοιχεία τα οποία έλαβε υπ’ όψιν του ο
ΟΣΕ για τον καθορισµό του αρχικού κόστους ύψους 185 εκατοµ-
µυρίων ευρώ -έχω τις αρχικές εκτιµήσεις, ήταν συν περίπου 15
εκατοµµύρια οι πόροι που χρειάζονταν για την προσωρινή απο-
κατάσταση- δεν περιλάµβανε τα γενικά έξοδα, το εργολαβικό
όφελος και τα απρόβλεπτα. Αφορούσε τις πρώτες αναγνωριστι-
κές επιθεωρήσεις, που έγιναν αµέσως µετά το πέρας των βρο-
χοπτώσεων από το προσωπικό του οργανισµού µε χρήση drones,
αλλά και επιτόπου αυτοψίες από τους µηχανικούς του τµήµατος
υποδοµής και Ηλεκτρολογικών Εγκαταστάσεων και Συστηµάτων. 

Επίσης, η αρχική εκτίµηση αφορούσε την αποκατάσταση του
δικτύου, χωρίς τα έργα ανθεκτικότητας των κάθετων αξόνων, τα
οποία προέκυψαν κατά την ολοκλήρωση των υδραυλικών και
υδρολογικών µελετών. Το συνολικό κόστος µόνιµης και πιο αν-
θεκτικής αποκατάστασης του βασικού δικτύου και των καθέτων
αξόνων θα είναι πολύ υψηλότερο. Θα απαντήσω στο επόµενο
ερώτηµα. 

Τρίτο ερώτηµα. Ήδη, σε διάστηµα σαράντα ηµερών, τη 10η Δε-
κεµβρίου 2023 αποκαταστάθηκε η σιδηροδροµική σύνδεση του

κύριου άξονα για την εµπορευµατική λειτουργία και εν συνεχεία,
στις 16 Δεκεµβρίου 2023 η επιβατική κίνηση. 

Τον πρώτο µήνα λειτουργίας πενήντα εννέα χιλιάδες εννιακό-
σιοι επιβάτες µετακινήθηκαν στον σιδηροδροµικό άξονα Αθήνα
- Θεσσαλονίκη. Περίπου εξήντα χιλιάδες συµπατριώτες µας.
Άµεσα, από τον Οκτώβριο του 2023 το Υπουργείο Υποδοµών και
Μεταφορών ανέθεσε σε ειδικό σύµβουλο τη σύνταξη προκαταρ-
κτικών µελετών, µε στόχο εντός του επόµενου χρονικού διαστή-
µατος, πιθανότατα και µέσα στον Φεβρουάριο, να έχουν
ολοκληρωθεί τα τεύχη δηµοπράτησης για τους εξής διαγωνι-
σµούς: 

Οριστική αποκατάσταση των ζηµιών των υποδοµών στον κύριο
άξονα από σιδηροδροµικό σταθµό Δοµοκού µέχρι τον αντίστοιχο
σιδηροδροµικό σταθµό Μεζούρλου. 

Οριστική αποκατάσταση των ζηµιών των υποδοµών στον
άξονα σιδηροδροµικός σταθµός Παλαιοφάρσαλα µε Καλαµ-
πάκα. 

Οριστική αποκατάσταση των ζηµιών των υποδοµών στον
άξονα από Λάρισα µέχρι Βόλο, µε ανύψωση της γέφυρας του
Κραυσίδωνα και νέο interlocking για το τµήµα σηµατοδότησης
τηλεδιοίκησης στο τµήµα Δοµοκός - Κραννώνας - Εµπορικό Ζά-
χαρης. 

Προβλέπεται ως τον Ιούνιο του 2024, µε πολύ στενά και αυ-
στηρά χρονοδιαγράµµατα, η υπογραφή όλων των συµβάσεων
προµηθειών υπηρεσιών, συµπεριλαµβανοµένων των µελετών και
έργων που απαιτούνται για την αποκατάσταση και την ανθεκτι-
κότητα του σιδηροδροµικού δικτύου. Οι απαντήσεις στα επόµενα
ερωτήµατα στη δευτερολογία µου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ,

αναφερθήκατε σε µία εύστοχη και µία άστοχη ερώτηση. 
Επανέρχοµαι στην προηγούµενη, την πρώτη. Δεν ήταν άστοχη

ερώτηση. Απλά, είναι προφανές ότι η αβελτηρία που υπήρξε στο
Υπουργείο -όχι µε δική σας ευθύνη, από τον προκάτοχό σας- εµ-
φιλοχωρεί έναν τεράστιο κίνδυνο. Ποιος είναι αυτός; Γι’ αυτό το
επισηµαίνουµε και αυτός είναι ο ρόλος µας και κοινοβουλευτικά,
να προλαµβάνουµε καταστάσεις. Όλοι µας θέλουµε να αποφύ-
γουµε «Τέµπη του αέρα». Αντιλαµβάνεστε τι εννοώ. Διότι αυτή
τη στιγµή, δυστυχώς, τα κρατικά αεροδρόµια έχουν ζητήµατα
ασφαλείας και εξ ου και η επισήµανση της ίδιας της Κοµισιόν.
Άρα, λοιπόν νοµίζω ότι και αυτή είναι µια εύστοχη ερώτηση,
άσχετα αν φέρνει σε δύσκολη θέση πολλές φορές κυβερνώντες. 

Τώρα έρχοµαι στο θέµα της ανάταξης του σιδηροδρόµου.
Άκουσα µε προσοχή τις απαντήσεις σας, οι οποίες πολλές εξ
αυτών «ακουµπάνε» στα προβλήµατα και στα ζητήµατα που
έθεσα, όχι συνολικά βέβαια. Αλλά, θα τα δούµε και στην πορεία. 

Αυτό που νοµίζω ότι είναι πάρα πολύ κρίσιµο -το αναφέρω και
µε την ιδιότητα του µηχανικού, είστε και εσείς µηχανικός- είναι
το εξής. Γιατί συζητώντας µε ανθρώπους που είναι στον χώρο
του σιδηροδρόµου όλο αυτό το διάστηµα που έχω αναλάβει τον
τοµέα ευθύνης παρατήρησα ότι υπάρχει ένας «ελέφαντας στο
δωµάτιο», κύριε Σταϊκούρα. Ποιος είναι αυτός; 

Είναι η ίδια η υπόβαση του συνόλου του δικτύου της χώρας,
από την Αθήνα µέχρι τη Θεσσαλονίκη. Όπως ξέρετε, ένα τρένο
πατάει πάνω σε έναν άξονα. Ποιος είναι αυτός; Είναι οι ίδιες οι
ράγες του. Και πού εδράζονται οι ράγες ενός τρένου; Στην υπό-
βαση. 

Οι πληροφορίες, λοιπόν, που έχουµε µέσα από δειγµατολη-
ψίες και ειδικά "καρότα", που έχουν ληφθεί, είναι ότι η υπόβαση
η οποία στη συντριπτική του πλειονότητα αναφέρεται σε ασβε-
στόλιθο, -ένα υλικό απαγορευµένο διά ροπάλου στην Ευρωπαϊκή
Ένωση- έχει δηµιουργήσει τεράστια προβλήµατα. Και µάλιστα
µετά το καιρικό φαινόµενο «Ντάνιελ», όταν υπάρχει υγρασία σε
αυτό το πέτρωµα τότε χάνει ακόµη περισσότερο την ανθεκτικό-
τητά του και το επίπλησµα είναι νοµοτέλεια. Επίπλησµα τι σηµαί-
νει; Τεράστια επισφάλεια στην ανάπτυξη µετάλλων ταχύτητα στα
τρένα, άρα πολύ, µα πολύ µεγάλη επικινδυνότητα για πιθανόν
εκτροχιασµούς. 

Άρα όταν µιλάµε για ανάταξη του δικτύου, πρέπει µε γνώµονα
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από εκεί να εκκινήσουµε για να έχουµε σοβαρή θωράκιση. Είναι
ένα κοµβικό ζήτηµα που θα απασχολήσει από τώρα, θα έλεγα,
από την εποµένη της τραγωδίας των Τεµπών την πολιτική ηγε-
σία.

Κλείνω. Πάω στο εξής ζήτηµα που νοµίζω ότι είναι εξόχως πο-
λιτικό αλλά και τεχνοκρατικό. Ποιο είναι αυτό; Θα τρέχουν -λέτε-
εκ παραλλήλου δύο διαδικασίες. Η πρώτη είναι η ανάταξη του
σιδηροδρόµου και από την άλλη έχουµε το restructure του ΟΣΕ.
Εµείς τι λέµε; Θα έπρεπε ήδη να είχε προηγηθεί η ανάταξη του
σιδηροδρόµου ώστε να µην υπάρχει αλληλοεπικάλυψη. Δηλαδή,
αυτές οι διαδικασίες έπρεπε να έχουν τρέξει γιατί ελλοχεύει ο
κίνδυνος να επιρρίπτει ευθύνες ο ένας στον άλλον. Πρώτα ξεκα-
θαρίζεις το πλαίσιο δηµιουργικής ανάταξης του σιδηροδρόµου
και µετά πηγαίνεις σε διαδικασίες restructuring, που βεβαίως και
πρέπει να υπάρξουν µετά από όλα αυτά που ζήσαµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον κ. Μαµουλάκη. 
Παρακαλώ και εσείς, κύριε Υπουργέ, εντός του χρόνου σας.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών):
Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την καταληκτική σας φράση,

που σηµαίνει ότι συµφωνείτε στο restructuring, που επιδιώκει η
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών. 

Σε κάθε περίπτωση όµως αυτό δεν θα υλοποιηθεί τους επόµε-
νους µήνες. Θα ξεκινήσει να δροµολογείτε τους επόµενους
µήνες. Άρα, όπως κατέληξα και εγώ στην απάντηση του τρίτου
ερωτήµατός σας, µέχρι τον Ιούνιο του 2024 θα έχουν υπογραφεί
όλες οι συµβάσεις µε βάση το υφιστάµενο πλαίσιο το οποίο
έχουµε. 

Τέταρτο ερώτηµα. Όλα τα έργα συνεπώς άµεσης αποκατά-
στασης περιλαµβάνονται, όπως πολύ σωστά λέτε, στη νοµοθε-
τική ρύθµιση του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών που
αφορούν στα έργα αποκατάστασης ζηµιών λόγω καταστροφών
από τον «Ντάνιελ» µε διαδικασίες fast track. Είναι το άρθρο 25
του ν.5049/2023. 

Πέµπτο ερώτηµα: Δεδοµένης της σπουδαιότητας των έργων
ανάταξης του σιδηροδροµικού δικτύου οι Διευθύνσεις του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών θα συνεργαστούν µε
τους εποπτευόµενους φορείς -αποδεικνύεται αυτό που σας είπα
πριν- ΟΣΕ, «ΕΡΓΟΣΕ», «ΓΑΙΟΣΕ» -άρα, δεν αλλάζει κάτι- για τον
συντονισµό, την επίβλεψη και την υλοποίηση των έργων. 

Προσθέτω ότι τις επόµενες ηµέρες θα υποβάλει η ελληνική
πολιτεία στο CEF2 αίτηµα χρηµατοδότησης πέντε σιδηροδροµι-
κών έργων, δύο εκ των οποίων είναι πάνω στον υφιστάµενο σι-
δηροδροµικό άξονα για να κάνουµε αναβάθµιση αυτού και να
αντιµετωπίσουµε σε κάποια τµήµατα προβλήµατα όπως αυτά
που αναδείξατε προηγουµένως.

Έκτο ερώτηµα. Το συνολικό εκτιµώµενο χρονοδιάγραµµα ολο-
κλήρωσης των έργων αποκατάστασης του κεντρικού άξονα είναι
είκοσι ένας µήνες από την ηµεροµηνία εγκατάστασης του ανα-
δόχου στο πεδίο. Η γραµµή ανόδου που θα αποκατασταθεί
πρώτη, αφού η γραµµή καθόδου χρησιµοποιείται ήδη µετά την
προσωρινή αποκατάσταση, έχει χρονοδιάγραµµα έντεκα µηνών,
ενώ η γραµµή καθόδου δέκα µηνών. Η εκτιµώµενη τελική ηµε-
ροµηνία πλήρους αποκατάστασης µε σηµατοδότηση και τηλεδι-
οίκηση είναι η 31η Δεκεµβρίου 2025. 

Έβδοµο ερώτηµα. Για τους κάθετους άξονες οµοίως η εκτι-
µώµενη τελική ηµεροµηνία πλήρους αποκατάστασης είναι η 31η

Δεκεµβρίου 2025. 
Όγδοο ερώτηµα. Το τελικό εκτιµώµενο κόστος πλήρους απο-

κατάστασης του σιδηροδροµικού δικτύου προβλέπεται να ξεπε-
ράσει τα 450 εκατοµµύρια ευρώ. Όπως και στην περίπτωση της
αποκατάστασης ζηµιών στις οδικές υποδοµές -αυτή παρουσιά-
στηκε από την πολιτική ηγεσία στον Πρωθυπουργό- θα επανέλ-
θουµε µε ενηµέρωση µετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας
προκαταρκτικής αξιολόγησης.

Και κλείνω µε το ένατο ερώτηµα. Ήδη τα βασικά τµήµατα του
σιδηροδροµικού δικτύου που ανήκουν και στους ευρωπαϊκούς
σιδηροδροµικούς διαδρόµους, καλύπτονται από συστήµατα ση-

µατοδότησης τηλεδιοίκησης µε χρήση ETCS. Υπενθυµίζεται ότι
από 20 Οκτωβρίου 2023 µε την παράδοση του τελευταίου τµή-
µατος του σύγχρονου ηλεκτρονικού τύπου συστήµατος σηµατο-
δότησης και τηλεδιοίκησης από Οινόη ως Τιθορέα καθώς επίσης
και του αναβαθµισµένου κέντρου ελέγχου κυκλοφορίας του τµή-
µατος ΣΚΑ - Τιθορέα ολοκληρώθηκε η σύµβαση 717 µε εξαίρεση
το τµήµα που καταστράφηκε από τις πρόσφατες φυσικές κατα-
στροφές.

Επίσης, στις 19 Δεκεµβρίου 2023, µε την ολοκλήρωση από την
«ΕΡΓΟΣΕ» της σύµβασης 10005 που αφορά στην εγκατάσταση
εξοπλισµού ETCS επί γραµµής στα τµήµατα ΣΚΑ - Τιθορέα, Δο-
µοκός - Θεσσαλονίκη - Προµαχώνας και Οινόη - Χαλκίδα, εκπλη-
ρώθηκε εντός χρονοδιαγράµµατος ο στόχος που είχε τεθεί. 

Στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών συνεχίζουµε να ερ-
γαζόµαστε εντατικά, µεθοδικά και µε σχέδιο για την ανάταξη, την
αναβάθµιση και την ενίσχυση του επιπέδου ασφαλείας του ελλη-
νικού σιδηροδρόµου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ. 
Στο σηµείο αυτό έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι

από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», είκοσι τρεις
µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το
129ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Βλάχος ζητεί άδεια για
απουσία του στο εξωτερικό από 14 Φεβρουαρίου έως 18 Φε-
βρουαρίου.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεπώς

η Βουλή ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 593/18-1-2024 επίκαιρη

ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Εµ-
µανουήλ Χριστοδουλάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Με-
ταφορών, µε θέµα: «Σηµαντική χρονική µετάθεση της επέκτασης
του προαστιακού προς Ραφήνα και Λαύριο». 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία
σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,
πολύ κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, έχω την τιµή να εκπροσωπώ µία περιφέρεια,
την Ανατολική Αττική, η οποία έχει µια ιδιαιτερότητα. Έχει στην
έκτασή της το κεντρικό αεροδρόµιο της χώρας και δύο από τα
µεγαλύτερα λιµάνια της στο Λαύριο και στη Ραφήνα. Έχει τη µε-
γαλύτερη ποσοστιαία πληθυσµιακή αύξηση, όπως αποτυπώθηκε
στην τελευταία απογραφή του 2021, κατά 3% και µια συντρι-
πτική, επίσης, αύξηση επισκεψιµότητας ειδικά τους καλοκαιρι-
νούς µήνες λόγω της διευρυµένης τουριστικής περιόδου στα
παράλια της ανατολικής Αττικής. 

Έχει όµως και ένα µειονέκτηµα. Ο χάρτης της συγκοινωνιακής
της δικτύωσης θα δείχνει σε πολλούς ότι είναι σαν η ανατολική
Αττική να τελειώνει στο αεροδρόµιο. Και αυτό, λοιπόν, δηµιουρ-
γεί τεράστια ζητήµατα όσον αφορά την καθηµερινότητα των κα-
τοίκων σε θέµατα που αφορούν την πρόσβασή τους στην
εργασία τους, στις σπουδές τους, στην καθηµερινή και κοινωνική
τους δραστηριότητα. 

Εµβληµατικό έργο που αφορά την ανατολική Αττική και µπορεί
και πρέπει να δώσει λύση σε αυτή τη συγκοινωνιακή αποξένωση
είναι η επέκταση του προαστιακού σιδηροδρόµου από το αερο-
δρόµιο προς το Λαύριο και προς τη Ραφήνα. Έργο που κοστο-
λογείται µε 391 εκατοµµύρια το ένα και 310 εκατοµµύρια το
δεύτερο αντίστοιχα. 

Θυµίζω ότι ο πρώην Υπουργός Υποδοµών κ. Καραµανλής τον
Νοέµβριο του 2022 έλεγε για τα έργα αυτά ότι έχουν και τα δύο
δηµοπρατηθεί, ότι θα συµβασιοποιούνταν το 2023, οι εργασίες
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θα ξεκινούσαν το 2024 µε ορίζοντα ολοκλήρωσης και των δύο το
2028. Όµως φαίνεται πως η πραγµατικότητα είναι διαφορετική. 

Γιατί; Γιατί στο στρατηγικό σχέδιο του ΟΣΕ που παρουσιά-
στηκε στο Υπουργικό Συµβούλιο στις 9 Ιανουαρίου φαίνεται πως
ναι µεν το έργο της επέκτασης προς το Λαύριο συµπεριλαµβά-
νεται στο βραχυπρόθεσµο σχέδιο πενταετίας και άρα φαίνεται
ότι είναι εντός χρονοδιαγραµµάτων, ωστόσο δεν ισχύει το ίδιο
για τη Ραφήνα, που µετατίθεται το χρονοδιάγραµµα ολοκλήρω-
σης, κατά τις πληροφορίες που υπάρχουν, για το 2034. 

Ερώτηση λοιπόν: Οφείλει η Κυβέρνηση να απαντήσει καθαρά,
πρώτον, σε επίπεδο χρονοδιαγράµµατος, πότε θα ολοκληρω-
θούν τα έργα που αφορούν τις επεκτάσεις του προαστιακού
προς το Λαύριο και προς τη Ραφήνα. Και σε επίπεδο χρηµατο-
δότησης, τι ποσό έχει δεσµευτεί και έχει προϋπολογιστεί ή του-
λάχιστον εκτιµάται να δεσµευτεί, από ποιους όρους και γιατί δεν
υπάρχει η αντίστοιχη δέσµευση του ποσού αυτού για το έργο
επέκτασης για τη Ραφήνα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ο κύριος Υπουργός για τρία λεπτά για την πρωτολογία του.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Βουλευτά, η ερώτησή σας έχει διατυπωθεί ολίγον
ετεροχρονισµένα στο τέλος και µάλιστα και µε κάποιες αντιφά-
σεις. Ρωτάτε πότε θα ολοκληρωθούν τα έργα και στη συνέχεια
ρωτάτε από πού και πώς θα διασφαλιστούν οι πιστώσεις, ποσά
τα οποία εσείς ήδη αναφέρατε. Νοµίζω ότι θα έπρεπε να υπάρχει
η αντίστροφη σειρά στα ερωτήµατα. Διότι το µεγάλο ζήτηµα δεν
είναι πότε θα ολοκληρωθούν τα έργα. Όπως ξέρετε, η ωρίµανση
ενός έργου δεν είναι µια απλή υπόθεση, είναι µια υπόθεση η
οποία θέλει πολύ χρόνο, πολλώ δε µάλλον όταν η διαδικασία η
οποία έχει επιλεγεί, για να προχωρήσει αυτό, είναι η διαδικασία
του ανταγωνιστικού διαλόγου. Τι σηµαίνει ανταγωνιστικός διά-
λογος; Σηµαίνει ότι οι εταιρείες οι οποίες µετέχουν σε ένα σχήµα
δηµοπράτησης, το οποίο στο τέλος θα καταλήξει σε µία σύµ-
βαση µελέτης κατασκευής, έρχονται, προτείνουν εναλλακτικές
της µελέτης που αρχικά έχει τύχει προσέγγισης και στη συνέχεια
αυτό καταλήγει σε ένα αποτέλεσµα επί του οποίου δίνονται προ-
σφορές. 

Αυτή τη στιγµή όντως έχουµε δηµοπρατηµένα τα δύο έργα.
Βρίσκονται στη δεύτερη φάση, δηλαδή στην επεξεργασία αυτών
των µελετών. Ο χρόνος ωρίµανσης θέλοντας και µη -διότι πρέπει
να µεσολαβήσουν πολλά ενδιάµεσα στάδια- δεν είναι µικρός,
είναι µεγάλος, είναι προφανώς µεγαλύτερος από αυτόν τον
οποίον υπολόγιζε η προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου Υπο-
δοµών. Πλην όµως αυτή είναι µια διαδικασία η οποία µπορεί µε
ασφάλεια να δώσει ένα αποτέλεσµα. 

Βεβαίως, εδώ υπάρχει ένα θέµα. Ποιο είναι το θέµα; Το ζήτηµα
είναι ότι τα έργα αυτά εκ των πραγµάτων αφορούν το σύνολο
του συγκοινωνιακού χάρτη της ανατολικής Αττικής, για να µην
πω της Αττικής. Κατά συνέπεια, είναι έργα τα οποία δεν µπορούν
να µείνουν ασύνδετα από άλλους σχεδιασµούς, όπως την επέ-
κταση της Αττικής Οδού προς το Λαύριο και την επέκταση της
Αττικής Οδού προς τη Ραφήνα, τα οποία επίσης είναι έργα που
εκκρεµούν. Η πληροφόρηση την οποία έχουµε από τίτλους είναι
ότι κάποια από αυτά αντιµετωπίζονται από τις πρότυπες προτά-
σεις που έχουν κατατεθεί στο Υπουργείο και σε κάθε περίπτωση
πρέπει να συνδυαστούν και µε αυτές. 

Άρα η άσκηση δεν είναι απλή, είναι µια άσκηση η οποία είναι
µάλλον δύσκολη. Και σε κάθε περίπτωση, αυτό το οποίο έχει ση-
µασία για να εξασφαλίσουµε τις χρηµατοδοτήσεις είναι να
έχουµε ωριµότητα των έργων. Για να έχουµε ωριµότητα των
έργων, δεν αρκεί να προχωρήσει µόνο αυτή η διαδικασία των µε-
λετών, αλλά να µπορέσουµε να κάνουµε και έναν πολύ πειστικό
φάκελο, για να οδηγηθούµε σε χρηµατοδότηση, γιατί πρέπει να
σας πω ότι αυτά τα έργα δεν έτυχαν χρηµατοδότησης στην τε-
λευταία υποβολή πρότασης στο CEF, την οποία βρήκαµε, όταν
αναλάβαµε την πολιτική ηγεσία υπό τον Χρήστο Σταϊκούρα του
Υπουργείου Υποδοµών. 

Θέλω, λοιπόν, να σας διαβεβαιώσω ότι αποτελούν προτεραι-
ότητα της Κυβέρνησης αυτά τα έργα. Στη δευτεροµιλία µου θα
σας µιλήσω λίγο για το οικονοµικό µέρος αυτής της υπόθεσης,

το οποίο προφανώς µε βάση τους αριθµούς τους οποίους ανα-
φέρατε δεν είναι κάτι αµελητέο, δεν είναι κάτι που κανείς µπορεί
να αγνοήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε συνάδελφε.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Η αλήθεια
είναι ότι µπερδεύτηκα λίγο, αλλά θα προσπαθήσω να ξεµπερ-
δευτώ. Θα ξεκινήσω από µια διατύπωσή σας και ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ, για την απάντηση. 

Είπατε ότι δεν έτυχαν ένταξης στο πρόγραµµα του CEF τα δύο
έργα που αφορούν την επέκταση για τη Ραφήνα και το Λαύριο.
Θεωρώ, κατ’ αρχάς, ότι οι χρηµατοδοτήσεις αυτές δεν τυχαί-
νουν, διεκδικούνται από την Κυβέρνηση και επιτυγχάνονται. Και
το λέω αυτό απευθυνόµενος στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας και όχι στην υφιστάµενη ηγεσία του Υπουργείου, ειδικά
όταν η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στο τέλος του 2022
δήλωνε από το Βήµα της Βουλής, όχι στα πηγαδάκια, ότι υπάρχει
συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα που αφορά συµβασιοποίηση το
’23, έναρξη εργασιών το ’24, ολοκλήρωση έργων το 2028. 

Λυπάµαι, κύριε Υπουργέ, αλλά από την απάντηση και από τον
σχολιασµό σας για το ότι ίσως να µην αξιολογήθηκαν σωστά τα
επιµέρους στάδια του σχεδιασµού των δύο αυτών διαδικασιών
καταλαβαίνω ότι µάλλον η προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου
ή συνειδητά έλεγε ψέµατα από το Βήµα της Βουλής ή υπολόγισε
κάτι λάθος. Και τα δύο τουλάχιστον δηλώνουν ανεπάρκεια.

Όµως, εγώ θα ξαναβάλω ένα θέµα στο οποίο θα ζητήσω εκ
νέου απάντηση, κύριε Υπουργέ, στη δευτερολογία σας, που είναι
το εξής. Γιατί σας άκουσα πάρα πολύ προσεκτικά. Προφανώς,
είναι σύνθετα έργα, έχουν πολυπλοκότητα. Προφανώς, το αντι-
λαµβανόµαστε όλοι, αλλά τουλάχιστον όταν απευθυνόµαστε
στους πολίτες της ανατολικής Αττικής, που αισθάνονται δυστυ-
χώς πολίτες δεύτερης κατηγορίας, οφείλουµε για αρχή να είµα-
στε ειλικρινείς απέναντί τους και κυρίως η Κυβέρνηση. Υπάρχει
συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα για το πότε προβλέπεται να
υπάρξει συµβασιοποίηση των έργων έναρξης εργασιών και να
ολοκληρωθούν τα έργα αυτά; Αν δεν υπάρχει, τουλάχιστον να το
γνωρίζουµε. Και λέω να το γνωρίζουµε µε την έννοια ότι, επειδή
έχω ακούσει πάρα πολλές υποσχέσεις, είναι καλό τουλάχιστον
να µπει ένα τέλος σε αυτό και να ξαναβάλουµε τα βήµατα στις
ράγες από την αρχή.

Είδαµε την επίσκεψη του Υπουργού τη Δευτέρα στα Μέγαρα,
όπου υπήρξε µια αυτοψία -αντιλαµβάνοµαι- στο έργο το οποίο
βρίσκεται εν εξελίξει στο εργοτάξιο που αφορά τη διασύνδεση
των Μεγάρων µε τα Λιόσια, τον προαστιακό της δυτικής Αττικής.
Το λέω προσθετικά και γόνιµα και αντιλαµβάνοµαι ότι εκεί έχουν
διασφαλιστεί πόροι από το Ταµείο Ανάκαµψης, αν δεν κάνω
λάθος. Και το λέω αυτό, γιατί θεωρώ ότι είναι πολιτική απόφαση
το να µην υπάρξει η δέσµευση των αντίστοιχων πόρων για κρί-
σιµα έργα υποδοµών από Ταµείο Ανάκαµψης, που έχει ακριβώς
αυτόν τον χαρακτήρα και αυτό το χαρακτηριστικό. Άρα αντιλαµ-
βάνοµαι και ένα σκέλος πολιτικής κατεύθυνσης στη λειτουργία
αυτή.

Κλείνω µε το εξής και θα ξαναπώ. Επειδή, λοιπόν, οι πολίτες
της ανατολικής Αττικής έχουν χορτάσει από υποσχέσεις, έχουν
χορτάσει από µεγάλα λόγια, θεωρώ ότι ήρθε τουλάχιστον η ώρα
η Κυβέρνηση να πει την αλήθεια. Θα έχουν προαστιακό µέχρι το
’28, όπως δεσµεύτηκε η Κυβέρνηση διά του προηγούµενου αρ-
µόδιου Υπουργού, ή όχι; Και αν όχι, πότε θα έχουν προαστιακό;

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Στη δευτερολογία σας θέσατε πολλά ερωτήµατα. Ο χρό-
νος δεν θα φτάσει, αλλά, εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι πρέπει
να γίνει σαφές το εξής. Τα δύο έργα συνεχίζουν να αποτελούν
προτεραιότητα της Κυβέρνησης και συνδέονται σε κάθε περί-
πτωση µε την πλήρη ανάπτυξη του συγκοινωνιακού χάρτη στην
ανατολική Αττική. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι αυτό απο-
τελεί προτεραιότητα και αποτελεί έναν στρατηγικό σχεδιασµό
για την Αττική από τον οποίο κανένας δεν µπορεί να αποστεί. 

Υπάρχει πάντα ένα ζήτηµα: Γιατί δεν χρηµατοδοτήθηκαν αυτά
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τα έργα από το CEF; Τα έργα αυτά υποβλήθηκαν πέρσι, στις
αρχές της χρονιάς. Θυµάστε ότι µεσολάβησε ένα γεγονός πάρα
πολύ δυσάρεστο, το δυστύχηµα των Τεµπών, ένα τραγικό γεγο-
νός, το οποίο φυσικά δεν µπορεί κανείς να το κρύψει σε αυτή την
Αίθουσα. Στοίχισε στην αξιοπιστία του ελληνικού σιδηροδρόµου
και προφανώς είναι κάτι το οποίο προσµετρήθηκε στα έργα τα
οποία επελέγησαν προς χρηµατοδότηση από το CEF. Τελικά,
αυτό που πραγµατικά προτάχθηκε από το CEF ήταν το τµήµα Το-
ξότες - Καρβάλη, από έναν άλλον διαγωνισµό ο οποίος έτρεχε
και αφορά την Μακεδονία. Και στο CEF 2 τώρα θα δείτε ότι στην
quota η οποία αντιστοιχεί στην Ελλάδα υποβάλλονται έργα τα
οποία πραγµατικά θα τύχουν χρηµατοδότησης. Διότι, όπως εί-
πατε, είναι η ελληνική Κυβέρνηση που διεκδικεί και σας διαβε-
βαιώ ότι η ελληνική Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη ξέρει
να διεκδικεί και ο Χρήστος Σταϊκούρας, ο οποίος εκπροσωπεί στο
Συµβούλιο Υπουργών την ελληνική Κυβέρνηση, ξέρει πώς να
θέσει το ζήτηµα, ώστε να τύχει µιας θετικής αντιµετώπισης. 

Τώρα, θέλετε χρονοδιάγραµµα. Νοµίζω ότι χρονοδιάγραµµα
είδατε πολύ ρεαλιστικό στις ανακοινώσεις που έκανε ο Υπουργός
πριν από λίγες µέρες, ανακοινώσεις οι οποίες έγιναν στο Υπουρ-
γικό Συµβούλιο, αποτελούν πλέον επικαιροποιηµένη δέσµευση
της Κυβέρνησης -είναι ξεκάθαρο αυτό- και λαµβάνουν υπ’ όψιν
τους τις εξής δύο πραγµατικότητες: 

Πρώτον, τα Τέµπη. Τα Τέµπη έφεραν στην επιφάνεια τις αδυ-
ναµίες των συστηµάτων τα οποία λειτουργούν στην Ελλάδα και
των δικτύων, τις οποίες, επειδή ακριβώς υπήρχε µια πολιτική να
επεκτείνουµε τα δίκτυα, τις είχαµε αφήσει πίσω. Αυτό ήταν µια
πρώτη διαπίστωση που κάναµε µε τον Χρήστο Σταϊκούρα, όταν
βρεθήκαµε στο Υπουργείο Υποδοµών και αυτό οδηγούσε σε µια
αναθεώρηση προγραµµατισµού. 

Το δεύτερο που µας έτυχε -και το έχω πει πολλές φορές σε
αυτή την Αίθουσα και το ξαναλέω- είναι η Θεσσαλία. Ήσασταν
στην Αίθουσα και παρακολουθήσατε την απάντηση του Υπουρ-
γού προηγουµένως σε ερωτώντα Βουλευτή. Όταν βλέπετε ότι οι
αριθµοί οι οποίοι αφορούν τη Θεσσαλία είναι της τάξεως περί-
που του µισού δισεκατοµµυρίου για τα σιδηροδροµικά µόνο, κα-
ταλαβαίνετε ότι αυτά είναι χρήµατα τα οποία από κάπου θα
λείψουν. Δεν είναι ατελείωτοι οι πόροι ούτε οι πόροι για τις υπο-
δοµές πλέον χρηµατοδοτούνται από το ΕΣΠΑ µε τον τρόπο µε
τον οποίο χρηµατοδοτούνταν στο παρελθόν. Δεν υπάρχει πλέον
αυτή η στόχευση από την Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία έχει κι
άλλες προτεραιότητες στις χρηµατοδοτήσεις.

Κατά συνέπεια νοµίζω ότι κάποια στιγµή πρέπει να συµφωνή-
σουµε -και αυτό είναι ο δικός µας στόχος- ότι τα έργα είναι ένα
αντικείµενο στο οποίο όλα τα κόµµατα πρέπει να συµφωνήσουν.

Πρέπει να συµφωνήσουν σε έναν στρατηγικό σχεδιασµό ο
οποίος θα έχει ολιστικά χαρακτηριστικά, σε έναν στρατηγικό σχε-
διασµό ο οποίος πραγµατικά θα κατατάξει τα έργα κατά προτε-
ραιότητες. Το να κάνεις έργο, το να αποδώσεις κάτι καλύτερο
στον κόσµο, κάτι καλύτερο για την καθηµερινότητά του, κάτι κα-
λύτερο για τη ζωή του δεν είναι ένα άθροισµα επιµέρους έργων,
αλλά είναι το αποτέλεσµα ενός σχεδιασµού, τον οποίο σας δια-
βεβαιώ ότι η σηµερινή πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υποδο-
µών προχωρά µε πολύ γρήγορους ρυθµούς. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα συζη-

τηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 605/22-1-2024 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Χαλκιδικής της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Κυριακής Μάλαµα
προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε θέµα: «Τι θέση έχει το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού για τον �γεωγραφικό αποκλεισµό� στον οπτικοα-
κουστικό κλάδο».

Κυρία Μάλαµα, έχετε δύο λεπτά. 
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το θέµα του γεωγραφικού αποκλεισµού στα

πνευµατικά έργα, στη µουσική, στον κινηµατογράφο, στο ηλε-
κτρονικό βιβλίο, δεν είναι ένα δευτερεύον θέµα, δεν είναι ένα τε-
χνικό ζήτηµα. Είναι ένα κρίσιµο θέµα για τον πολιτισµό και κατά
τη γνώµη µας χρειάζεται ειδική µέριµνα, ανεξάρτητα από τους
γενικούς ευρωπαϊκούς στόχους για την ανάπτυξη της ενιαίας ψη-
φιακής αγοράς. Πέρα από αυτό, ο γεωγραφικός αποκλεισµός

στα πνευµατικά έργα σηµαίνει ότι δεν µπορεί να παρακάµψει µία
πολυεθνική πλατφόρµα που λειτουργεί εντός της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, τους περιορισµούς χρήσης των έργων αυτών, και να
τα διαθέτει χωρίς να καταβάλλονται τα πνευµατικά δικαιώµατα
στον δηµιουργό. 

Η διατήρηση του καθεστώτος των γεωγραφικών περιορισµών
στα πνευµατικά έργα διασφαλίζει την πολιτιστική δηµιουργία η
οποία πραγµατικά αντιµετωπίζει έτσι κι αλλιώς µεγάλες προκλή-
σεις από τις νέες τάσεις της ψηφιακής αγοράς, από την πειρα-
τεία, από την πίεση του διαδικτύου για συσσώρευση και για
συµπίεση της αγοράς στα οπτικοακουστικά αλλά και στο ηλε-
κτρονικό βιβλίο. 

Το 2018 όταν θεσπίστηκε ο κανονισµός 302 για την ενιαία ψη-
φιακή αγορά της Ευρωπαϊκής Ένωσης µεγάλες χώρες όπως η
Γερµανία και η Γαλλία πίεσαν και πέτυχαν τη διαφοροποίηση ως
προς τα πνευµατικά δικαιώµατα και διατηρήθηκε έτσι το καθε-
στώς του γεωγραφικού αποκλεισµού. Και πολύ σωστά έπραξαν.
Όµως το προηγούµενο διάστηµα η συζήτηση άνοιξε εκ νέου στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο σε σχέση µε την αξιολόγηση της εφαρ-
µογής του εν λόγω κανονισµού και είναι γνωστό ότι µεγάλα λόµπι
πιέζουν για την αλλαγή αυτού του καθεστώτος. Γνωρίζουµε γιατί:
το υπέρµετρο κέρδος. Εµείς, λοιπόν, θα θέλαµε να ακούσουµε
την οπτική της Κυβέρνησης από το Υπουργείο Πολιτισµού επί
του θέµατος. 

Εκ προοιµίου σας λέµε ότι µας παρακολουθεί πραγµατικά όλη
η εγχώρια οπτικοακουστική βιοµηχανία αυτή τη στιγµή. Σας ρω-
τάµε εάν η Ελλάδα θα συνεργαστεί ενεργά µε τις χώρες της Ευ-
ρώπης που θέλουν να προστατεύσουν τον σύγχρονο πολιτισµό
ή αν υπάρχει περίπτωση να τοποθετηθούν υπέρ των συµφερόν-
των των µεγάλων του διαδικτύου, οι οποίοι έτσι και αλλιώς δεν
πληρώνουν τίποτα στη χώρα µας. Δεν αφήνουν τίποτα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε. 
Ελάτε, κύριε Υπουργέ. Έχετε τρία λεπτά. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Θα ξεκινήσω λέγοντας ότι χαίροµαι που µας παρακολουθεί

όλος ο οπτικοακουστικός τοµέας της χώρας και υποθέτω κά-
ποιος από όλους αυτούς θα βρέθηκε να σας πει πως η επίκαιρη
ερώτηση που καταθέσατε στις 10 Ιανουαρίου 2024 δεν είναι επί-
καιρη, είναι ανεπίκαιρη στην πραγµατικότητα. Και υποθέτω ότι
γνωρίζετε πως το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο έλαβε απόφαση στις
13 Δεκεµβρίου του 2023. 

Διαβάζω από την ερώτηση που εσείς ως ΣΥΡΙΖΑ καταθέσατε
ότι αυτό το διάστηµα συζητείται στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο η
αξιολόγηση του κανονισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την
άρση του γεωγραφικού αποκλεισµού στον οπτικοακουστικό
τοµέα. Η ελληνική κινηµατογραφική παραγωγή, εφόσον προχω-
ρήσει η Ευρωπαϊκή Ένωση σε µια τέτοια κατεύθυνση, θα πληγεί
έντονα. Άρα, να σας ενηµερώσω και από το Βήµα της Βουλής
πως σύµφωνα µε την έκθεση που ψηφίστηκε στην Ολοµέλεια του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στις 13 Δεκεµβρίου 2023, που αφορά
στην επαναξιολόγηση του κανονισµού, αποφασίστηκε η µη άρση
του γεωγραφικού αποκλεισµού ειδικά για τον οπτικοακουστικό
τοµέα. Εδώ θέλω να υπογραµµίσω πως εκπλήσσοµαι από την
προχειρότητα -να το πω;- έλλειψη ενηµέρωσης, επιφανειακό εν-
διαφέρον; Εάν δεν το γνωρίζατε εσείς αυτό, µου κάνει πολύ µε-
γάλη εντύπωση πως δεν σας ενηµέρωσε κάποιος από τους
συνεργάτες σας, κάποιος από την οµάδα εργασίας πολιτισµού
του ΣΥΡΙΖΑ ή κάποιος από τον οπτικοακουστικό τοµέα που προ-
φανώς σας έθεσε αυτό το πολύ σηµαντικό ζήτηµα. 

Πάµε όµως τώρα στο να πούµε ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο,
επεσήµανε ότι απαιτείται αξιολόγηση στον οπτικοακουστικό
τοµέα καθώς η εφαρµογή των κανόνων θα είχε ως αποτέλεσµα
την απώλεια σηµαντικών εσόδων, θα απειλήσει τις επενδύσεις
σε νέο περιεχόµενο, θα µειώσει την πολιτιστική πολυµορφία του
περιεχοµένου και τους διαύλους διανοµής. Το Υπουργείο Πολι-
τισµού προφανώς διαχρονικά συµµετέχει και εκπροσωπείται και
από τη µόνιµη ελληνική αντιπροσωπεία στην Ευρωπαϊκή Ένωση
σε όλες τις συζητήσεις που λαµβάνονται στα θεσµικά όργανα για
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τόσο σηµαντικά θέµατα. Σε συνεργασία, λοιπόν και µε τη µόνιµη
ελληνική αντιπροσωπεία αλλά και µε τους Έλληνες Ευρωβου-
λευτές µας τους παρέχεται σταθερά και διαχρονικά ενηµέρωση
για τις θέσεις του Υπουργείου Πολιτισµού. Και θα σας πω πως
το Υπουργείο Πολιτισµού συµφωνεί µε την άποψη που υιοθέτησε
το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο να διατηρηθεί ο γεωγραφικός απο-
κλεισµός για τον οπτικοακουστικό τοµέα, καθώς σε περίπτωση
άρσης αυτού ο κλάδος σε πανευρωπαϊκό επίπεδο, όχι µόνο σε
πανελλαδικό επίπεδο, θα πληγεί και θα συρρικνωθεί, ενώ ταυτό-
χρονα θα περιοριστεί η ποικιλοµορφία του περιεχοµένου και η
δυνατότητα πλουραλισµού στην έκφραση προς όφελος των
λίγων µεγάλων εταιρειών που θα προωθούν ένα οµογενοποι-
ηµένο περιεχόµενο σε µία ενιαία αγορά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακαλώ
ελάτε, κυρία Μάλαµα. 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Κύριε Υπουργέ, στις αρχές Δεκεµβρίου
εµείς µαζί µε τον Ευρωβουλευτή µας, Κώστα Αρβανίτη, ασχολη-
θήκαµε µαζί µε τους φορείς και τους θεσµικούς και όλους για το
συγκεκριµένο θέµα λίγο πριν συζητηθεί στο Ευρωκοινοβούλιο η
συγκεκριµένη ρύθµιση. Μάλλον εσείς δεν είστε καλά ενηµερω-
µένος, κύριε Υπουργέ, διότι θα έπρεπε να ξέρετε ότι η απόφαση
ήταν προσωρινή. Γι’ αυτό επανήλθαµε και όχι γιατί δεν γνωρί-
ζουµε τις εξελίξεις στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. Γι’ αυτό επανήλ-
θαµε και γι’ αυτό επανέρχονται και όλες οι υπόλοιπες χώρες,
Γερµανία και Αγγλία, για να προλάβουµε τα χειρότερα, γιατί θα
επανέλθει στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο η συγκεκριµένη συζή-
τηση. Γιατί; Γιατί έτσι προστατεύεται -και χαίροµαι που το λέτε
κι εσείς- όχι µόνο η οπτικοακουστική βιοµηχανία, οι θέσεις εργα-
σίας, αλλά διασφαλίζεται και η χρήση των γλωσσών, των γλωσ-
σών στην τέχνη, διασφαλίζεται η προβολή της κουλτούρας µας
µέσα σε ένα πραγµατικά παγκοσµιοποιηµένο περιβάλλον που
πιέζει συνεχώς την οµογενοποίηση. 

Κι εµείς έχουµε µια σπάνια γλώσσα. Οι συγκεκριµένες χώρες
χρηµατοδοτούν τον σύγχρονο πολιτισµό µας πολύ περισσότερο
και µε πολύ πιο αυστηρά κριτήρια. Αλλά αυτό είναι ένα άλλο ζή-
τηµα που θα το συζητήσουµε σε µία άλλη ερώτηση. Άρα, λοιπόν,
το θέµα είναι εάν η Κυβέρνηση έχει όντως επεξεργαστεί αυτό
που έρχεται. Γιατί θα έρθει, κύριε Υπουργέ. Δεν ήταν τελεσίδικη
απόφαση. Ήταν προσωρινή. Τα συγκεκριµένα πράγµατα σε ευ-
ρωπαϊκό επίπεδο σε σχέση µε τον γεωγραφικό αποκλεισµό: αυτή
τη δέσµευση θέλουµε από εσάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Υπουργέ.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού): Αυτό που εννο-
είτε, κυρία συνάδελφε, είναι πως η Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι
αυτή η οποία θα αποφασίσει στο τέλος γιατί η απόφαση του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου δεν έχει δεσµευτικό χαρακτήρα. Άρα,
είναι θέµα το οποίο θα συζητηθεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή λο-
γικά όταν συγκροτηθεί η νέα Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Αυτό που
θέλω να πω είναι ότι ο γεωγραφικός αποκλεισµός ή αλλιώς geo
blocking, στην ψηφιακή ενιαία αγορά αφορά πρακτικές τις
οποίες χρησιµοποιούν πωλητές στο διαδίκτυο για τον περιορι-
σµό των διασυνοριακών διαδικτυακών πωλήσεων µε βάση την
ιθαγένεια, τον τόπο διαµονής ή τον τόπο εγκατάστασης. Πρακτι-
κές γεωγραφικού αποκλεισµού αυτού του είδους περιλαµβάνουν
την άρνηση πρόσβασης σε διαδικτυακούς τόπους από άλλα
κράτη µέλη και περιπτώσεις κατά τις οποίες παρέχεται µεν πρό-
σβαση στον δικτυακό τόπο αλλά επιτρέπεται στον πελάτη από
το εξωτερικό να ολοκληρώσει την αγορά ή τους ζητείται να πλη-
ρώσει µε χρεωστική ή πιστωτική κάρτα από συγκεκριµένη χώρα. 

Για την απαγόρευση αυτών των διακρίσεων θεσπίστηκε ο κα-
νονισµός της Ευρωπαϊκής Ένωσης 302 του 2018 του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου για την εφαρµογή του
οποίου έχει εκδοθεί κοινή υπουργική απόφαση. Ο κανονισµός
θεσπίζει άµεσα εφαρµοστέες διατάξεις µε σκοπό την αποφυγή
τέτοιων πρακτικών σε συγκεκριµένες καταστάσεις, όταν δεν υφί-
σταται αντικειµενική αιτιολόγηση της διαφορετικής µεταχείρισης
βάσει της ιθαγένειας του τόπου διαµονής ή του τόπου εγκατά-
στασης.

Η πιθανότητα, όπως είπα, του γεωγραφικού αποκλεισµού στον
οπτικοακουστικό τοµέα προκάλεσε πράγµατι την έντονη αντί-

δραση των συνδικαλιστικών οργάνων των παραγωγών οπτικοα-
κουστικών έργων, καθώς και του ευρύτερου οπτικοακουστικού
κινηµατογραφικού κλάδου τόσο στην Ελλάδα όσο και σε πανευ-
ρωπαϊκό επίπεδο. Εν όψει της συνόδου της 13ης Δεκέµβρη του
2023 απεστάλη στους Ευρωβουλευτές ψήφισµα υπογεγραµµένο
από επτακόσιες τέσσερις ευρωπαϊκές εταιρείες και οργανισµούς
που δραστηριοποιούνται στον οπτικοακουστικό και κινηµατογρα-
φικό τοµέα υπέρ της διατήρησης του γεωγραφικού αποκλει-
σµού. Ενδεικτικά αναφέρουµε την ευρωπαϊκή ακαδηµία
κινηµατογράφου, το Διεθνές Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Βερολί-
νου, το Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης. Όµως και το
Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου ως µέλος του European Film
Agency Directors, το EFAD, στο οποίο συµµετέχουν τα ευρω-
παϊκά εθνικά κέντρα και ινστιτούτα κινηµατογράφου και οπτικοα-
κουστικών έργων, υποστήριξε τη θέση του EFAD σε σχέση µε
την έκθεση επί του κανονισµού για τη µη άρση του γεωγραφικού
αποκλεισµού και τη διατήρηση ποικιλοµορφίας στον οπτικοακου-
στικό τοµέα. Προφανώς και υποστηρίχθηκε από τους φορείς του
πολιτισµού και από την ελληνική Κυβέρνηση και από τους Ευρω-
βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και Ευρωβουλευτές άλλων
κοµµάτων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 594/19-1-2024 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» κ. Μιχαήλ Γαυγιωτάκη προς
τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Ανακατάληψη
του κτηρίου «Ευαγγελισµός» στο Ηράκλειο Κρήτης και άµεση εκ-
κένωση από τα αντιεξουσιαστικά στοιχεία».

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά
για την πρωτολογία σας.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, το εµβληµατικό κτήριο του «Ευαγγελισµού»

στο Ηράκλειο Κρήτης θα πρέπει άµεσα να αποκατασταθεί και να
αποδοθεί για πολιτιστική χρήση, όµως, αντ’ αυτού βλέπουµε και
διαπιστώνουµε ότι βρίσκεται εκ νέου στα χέρια αντιεξουσιαστών.
Το χρησιµοποιούν δε ξανά ως ορµητήριο για παράνοµες δρα-
στηριότητες. Όλα αυτά, δυστυχώς, αµαυρώνουν την ιστορία και
τη µεγαλοπρέπεια του κτηρίου που εδώ και καιρό θα µπορούσε
να αποδοθεί εξ ολοκλήρου στο Πανεπιστήµιο Κρήτης, µιας και
είναι πάγιο αίτηµα της πανεπιστηµιακής κοινότητας εδώ και εί-
κοσι χρόνια.

Αντ’ αυτού, βλέπουµε ότι, από το 2002, τελεί υπό παράνοµη
κατάληψη και µάλιστα, παρ’ όλο που είχε εκκενωθεί από τις
αστυνοµικές αρχές στις 30 Σεπτεµβρίου του 2023 και αφού είχε
προηγηθεί έγγραφο της πρυτανείας, πέτυχε η εκκαθάριση του
και στη συνέχεια -αφού φορείς του δηµοσίου και της περιφέ-
ρειας είχαν υποσχεθεί ότι θα αναλάβουν για την αποκατάσταση-
ήρθε ξανά στα χέρια των αντιεξουσιαστών µετά από έναν µήνα,
δηλαδή περίπου την 1η του Δεκέµβρη, αν δεν κάνω λάθος.
Έγινε, λοιπόν, ανακατάληψη πάλι από τους ίδιους και µέχρι σή-
µερα δεν υπάρχει εντολή εκκένωσης.

Σας ρωτώ, λοιπόν: Για ποιους λόγους αποµακρύνθηκαν οι
αστυνοµικές δυνάµεις, χωρίς να έχουν ολοκληρωθεί οι εργασίες
αποκατάστασης, µε αποτέλεσµα να υπάρξει ξανά ανακατάληψη
του εµβληµατικού αυτού κτηρίου;

Δεύτερον, ποιες άλλες ενέργειες θα γίνουν ώστε να προστα-
τευτεί το συγκεκριµένο κτήριο από τα περιθωριακά στοιχεία,
τους αναρχικούς και από όλους αυτούς –περίπου πενήντα,
εξήντα άτοµα- τους περίεργους τύπους;

Οφείλω να συµπληρώσω εδώ, ότι είχα προσωπικές δεσµεύσεις
από το Αρχηγείο, στο Αστυνοµικό Μέγαρο, ότι φυλάσσεται επί
εικοσιτετραώρου βάσεως, κάτι που αποδείχθηκε µετά από έναν
µήνα. Τίποτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας
του Πολίτη):

Κύριε Γαυγιωτάκη, η Ελληνική Αστυνοµία έχει αποδείξει ότι
µπορεί να εκτελεί απολύτως πετυχηµένες επιχειρήσεις εκκένω-
σης και απελευθέρωσης χώρων πανεπιστηµίων. Άλλωστε πριν

9566 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



από λίγες ηµέρες, στις 15-1-2024, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι
έγινε µια τέτοια επιχείρηση στην Πολυτεχνειούπολη στου Ζωγρά-
φου, όπου εκεί πέρα απελευθερώθηκε ο χώρος και παραδόθηκε
και πάλι στα πανεπιστήµια. Άλλωστε είναι απόφαση της ελληνι-
κής κυβέρνησης, ο χώρος του πανεπιστηµίου να αποδίδεται
στους φοιτητές, στους καθηγητές και είναι χώρος ελεύθερης
διακίνησης ιδεών και διδασκαλίας.

Τι γίνεται στην προκειµένη περίπτωση; Μπορεί, πράγµατι, να
µη µιλάµε για χώρο διδασκαλίας, είναι, όµως, ένας χώρος ο
οποίος ανήκει στο πανεπιστηµιακό ίδρυµα και συγκεκριµένα στο
Πανεπιστήµιο της Κρήτης και εδώ αποδείχτηκε ότι η Ελληνική
Αστυνοµία µπορεί να εκτελεί επιχείρηση εκκένωσης σε µια κατά-
ληψη η οποία τελούσε από το 2002, όπως και εσείς είπατε.
Όµως, αυτό γίνεται µε συγκεκριµένες διαδικασίες και συγκεκρι-
µένη νοµοθεσία, που η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θε-
σµοθέτησε. Και σε τι αναφέροµαι στην προκειµένη περίπτωση;

Έγινε σχετικό αίτηµα τον Ιούλιο του 2023 και σε συνεννόηση
µε τον Πρύτανη του Πανεπιστηµίου της Κρήτης και µε τον αρµό-
διο εισαγγελέα έγινε επιχείρηση στις 31-9-2023, συντονισµένη
επιχείρηση από τη Διεύθυνση Αστυνοµίας Ηρακλείου µαζί µε το
Τµήµα Ειδικής Κατασταλτικής Αντιτροµοκρατικής Οµάδας της
Κρήτης. Πράγµατι, συνελήφθησαν δέκα άτοµα εκεί και απελευ-
θερώθηκε ο χώρος. Στη συνεννόηση η οποία υπήρχε ήταν ότι θα
έπρεπε -αµέσως µετά από την απελευθέρωση του χώρου- να
υπάρχει πλέον αποκατάσταση, να µπει πλέον το πανεπιστήµιο να
εκτελέσει τις εργασίες οι οποίες είναι απαραίτητες για να απο-
κατασταθεί ο χώρος και στη συνέχεια να υπάρχει φύλαξη του
χώρου αυτού.

Παρ’ όλα αυτά, στην προκειµένη περίπτωση, παρά το γεγονός
ότι η πρυτανεία στην οποία παραδόθηκε ο χώρος ξεκίνησε ερ-
γασίες για να αποκαταστήσει το κτήριο και, βέβαια, πάντοτε µε
την παρουσία της Αστυνοµίας, η Υπηρεσία Νεωτέρων Μνηµείων
και Τεχνικών Έργων Κρήτης του Υπουργείου Πολιτισµού, επειδή
το κτήριο αυτό ήταν ιστορικό διατηρητέο µνηµείο, σταµάτησε τις
εργασίες αυτές. Παρ’ όλα αυτά η Ελληνική Αστυνοµία βρισκόταν
στον χώρο. Φρουρούσε τον χώρο αυτό για αρκετά µεγάλο χρο-
νικό διάστηµα. Έφτασε και µέχρι τις 17 Νοεµβρίου του 2023,
στην επέτειο του Πολυτεχνείου, όπου πάλι η Αστυνοµία ήταν
εκεί. Δεν δηµιουργήθηκε κανένα επεισόδιο. Ούτε είναι ορµητήριο
ο χώρος αυτός, όπως λέτε, καθότι δεν έχει τελεστεί κάποια αξιό-
ποινη πράξη µε αφετηρία αυτόν τον συγκεκριµένο χώρο. Η Αστυ-
νοµία, λοιπόν, βρισκόταν εκεί, συνέχισε τις περιπολίες, πλην,
όµως, κάποια στιγµή, την 1η Δεκεµβρίου 2023, δεκαπέντε άτοµα
-σε χώρο που βρισκόταν από την πίσω πλευρά- ανέβηκαν στην
ταράτσα -δεν µπορούσε η Αστυνοµία συνεχώς να φρουρεί τον
χώρο αυτόν, αλλά έκανε συνεχώς περιπολίες- και ανακατέλαβαν
τον χώρο αυτό.

Παρ’ όλα αυτά η Ελληνική Αστυνοµία είναι έτοιµη, εφόσον
υποβληθεί σχετικό αίτηµα από τον πρύτανη και εφόσον υπάρχει
συνεννόηση και µε τον αρµόδιο εισαγγελέα, να εκτελέσει µια
ακόµα επιχείρηση επανακατάληψης του χώρου, υπό την προϋπό-
θεση ότι θα είναι έτοιµη αµέσως µετά, θα έχουν εκπονήσει τη µε-
λέτη που χρειάζεται, προκειµένου αµέσως να κάνουν εργασίες,
να ξεκινήσουν και να ασφαλίσουν τον χώρο, έτσι ώστε να µην
έχουν οποιοδήποτε άλλο πρόβληµα.

Σε κάθε περίπτωση είναι απόλυτη βούληση -πάντοτε σε συνεν-
νόηση µε τις πρυτανικές αρχές- να αποκαταστήσουµε τον χώρο
και να τον παραδώσουµε πάλι στο πανεπιστήµιο, προκειµένου να
τον αξιοποιήσει όπως αυτό επιθυµεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, στην ερώτησή µου για ποιους λόγους απο-

µακρύνθηκαν, δεν πήρα απάντηση. Η µπάλα στην εξέδρα και
συγκεκριµένα η µπάλα πάει στις πρυτανικές αρχές.

Εγώ έχω να σας πω το εξής: Εγώ θα συνεχίσω να ασχολούµαι
µε αυτό το θέµα, αν και να γνωρίζετε ότι µε έχει επικηρύξει ο αν-
τιεξουσιαστικός χώρος του Ηρακλείου µε δηµοσιεύσεις στον το-
πικό Τύπο. Και επειδή ο κ. Χρυσοχοΐδης, ο κύριος Υπουργός -που
τυχαίνει να έχω µεγάλη εµπιστοσύνη στις ικανότητές του-, ως
Υπουργός Υγείας έφυγε από το «Βενιζέλειο» εν κρυπτώ, έφυγε

από τη Σητεία την ίδια ηµέρα καταδιωκόµενος, δεν θέλω να
φύγει από το Ηράκλειο -αυτή τη φορά λόγω του ότι του έχω εµ-
πιστοσύνη και ότι θα το πράξει- προσβεβληµένος.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κύριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Κύριε Γαυγιωτάκη, σας εξήγησα, νοµίζω, πολύ ανα-
λυτικά ότι η Αστυνοµία συνέχισε να περιφρουρεί τον χώρο. Ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά, όµως, ότι υπάρχουν πολλές υποχρεώσεις
της Αστυνοµίας και εξαιρετικές υπηρεσιακές ανάγκες. Συνέχισε
τις περιπολίες. Γνωρίζετε, όµως, πολύ καλά και τον συγκεκριµένο
χώρο και ξέρετε ότι έχει ιδιαιτερότητες. Άρα δεν είναι απόλυτα
εφικτή η πλήρης κάλυψη του χώρου αυτού. Το σωστό θα ήταν
αµέσως µετά ο χώρος να αποκατασταθεί, να συνεχίζονταν οι ερ-
γασίες, να ολοκληρώνονταν και πλέον να µπορούσε να το χρη-
σιµοποιήσει, να το φυλάξει κανονικά και να ασφαλιστεί από την
πρυτανεία. 

Αυτό, όµως, που συζητάµε τώρα, αυτήν τη στιγµή, είναι για το
αν η Αστυνοµία µπορεί να παρέµβει. Θα πρέπει να σας θυµίσω
ότι αν µπορούµε να µιλάµε για παρέµβαση της Αστυνοµίας θα
γίνεται αυτό µόνο σε συνεννόηση µε τον πρύτανη -γιατί έχουµε
το αυτοδιοίκητο των πανεπιστηµίων- και σε συνεργασία µε τις ει-
σαγγελικές αρχές. Και πώς γίνεται αυτό; Διότι, υπάρχει η νοµο-
θεσία, την οποία η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έφερε για
να µπορεί να γίνει αυτό το πράγµα. 

Αναφέροµαι στην ισχύουσα νοµοθεσία που υπάρχει µε το
ν.4957/2022 που προβλέπει ότι εντός των χώρων των ΑΕΙ οι δη-
µόσιες αρχές ασκούν όλες τις κατά νόµο αρµοδιότητες τους,
συµπεριλαµβανοµένης της επέµβασης λόγω τέλεσης αξιόποινων
πράξεων. 

Αυτό το θεσµοθέτησε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και
είναι βούληση µας -σας το είπα και πριν- τα πανεπιστήµια να είναι
χώρος διδασκαλίας και ελεύθερης διακίνησης ιδεών. Και επίσης,
στη συνέχεια συστάθηκαν και οι οµάδες προστασίας πανεπιστη-
µιακών ιδρυµάτων και εκδόθηκε και το προεδρικό διάταγµα για
τη συγκρότηση αυτών των οµάδων προστασίας των πανεπιστη-
µιακών ιδρυµάτων, οι οποίες, βέβαια, δεν υφίστανται το Πανεπι-
στήµιο της Κρήτης, µπορούν, όµως, σε συνεννόηση µε τις
πρυτανικές αρχές, να σταθούν εκεί. 

Οι εγκαταστάσεις στο Πανεπιστήµιο της Κρήτης, όπως και
όλες οι εγκαταστάσεις, επιτηρούνται καθηµερινά και είµαστε δια-
τεθειµένοι να συνεχίσουµε να το κάνουµε αυτό. Πλην, όµως, σας
εξήγησα ότι θα πρέπει να υπάρχει απόλυτη συνεννόηση µε τις
πρυτανικές αρχές. Όταν υποβάλλουν το αίτηµα οι πρυτανικές
αρχές, θα επέµβουµε και πάλι. Πρέπει να είναι έτοιµες, όµως, να
ξεκινήσουν τις εργασίες και να τις ολοκληρώσουν, ώστε να
έχουµε µια ολοκληρωµένη διαδικασία.

Όποτε, λοιπόν, κριθεί και ζητηθεί, να ξέρετε ότι η Αστυνοµία
πάλι θα ανταποκριθεί και θα κάνει αυτό που ξέρει καλά. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε στη δεύτερη µε αριθµό 452/28-8-2023 ερώτηση των Ανα-
φορών και Ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Φραγ-
κίσκου Παρασύρη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας µε θέµα: «Εξέλιξη διαγωνισµού για την απόκτηση αδειών
κατασκευής φωτοβολταϊκών σταθµών στην Κρήτη και στην Πε-
λοπόννησο».

Ελάτε, κύριε Βουλευτή, έχετε τον λόγο.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, φέρνω προς συζήτηση µία ερώτηση, η οποία

είναι γνωστή, αφορά σε ένα ζήτηµα το οποίο είναι γνωστό, σχε-
τικά µε τον διαγωνισµό για τα φωτοβολταϊκά στην Κρήτη και στην
Πελοπόννησο των 400kW από τον Οκτώβριο του 2022, µε τα γνω-
στά προβλήµατα τα οποία υπήρξαν στην ηλεκτρονική πλατ-
φόρµα του ΔΕΔΔΗΕ. Διαπιστώθηκε, εν τέλει, µετά από την
παρέµβαση της ΡΑΕ και την αξιολόγηση του ανεξάρτητου εµπει-
ρογνώµονα ότι όντως οι καταγγελίες που υπήρχαν από πάρα
πολλούς αιτούντες, σχετικά µε τη χρήση ροµποτικού συστήµα-
τος και ότι πράγµατι το σύστηµα αυτό χρησιµοποιήθηκε. Απαν-
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τήσατε τότε, τον Οκτώβριο του 2023 που σας έκανα την ερώτηση
και σε µένα και σε άλλους συναδέλφους, σχετικά µε την απάν-
τηση που έδωσε ο ΔΕΔΔΗΕ. Προφανώς, τότε δεν ήσασταν ως
Υπουργείο έτοιµοι να έχετε µία απάντηση συνολικά για το πώς
θα διαχειριστείτε την κατάσταση του διαγωνισµού. Ωστόσο,
πέρα από το πρόστιµο, από τότε έχει κυλήσει πολύ νερό. Το πρό-
στιµο που επέβαλε η ΡΑΕ στο ΔΕΔΔΗΕ είναι 1 εκατοµµύριο
ευρώ, το οποίο έχει οδηγήσει σε µία δικαστική διαµάχη µεταξύ
ΔΕΔΔΗΕ και ΡΑΕ γιατί δεν το αποδέχεται. Στις 15 Νοεµβρίου,
ωστόσο ο κύριος Υπουργός είπε ότι πέραν της νοµικής οδού και
της νοµικής διαφοράς που έχει ο ΔΕΔΔΗΕ και η ΡΑΕ θα προχω-
ρήσει ο διαγωνισµός. Οι επενδυτές, ωστόσο, µέσα σε αυτή την
καθυστέρηση έχουν προχωρήσει και αυτοί σε µηνύσεις προς τον
ΔΕΔΔΗΕ. Τα τετρακοσάρια την ίδια στιγµή στις Κυκλάδες έχουν
προχωρήσει. Αυτό που έχει µείνει είναι ότι µέσα σε αυτή τη δι-
καστική διαµάχη δεν έχει δοθεί κάποια λύση σχετικά µε τη δια-
χείριση που θα κάνετε γύρω από τον διαγωνισµό και τους
αιτούντες, όσοι έχουν πλήρεις φακέλους, αλλά και όσοι είναι επι-
λαχόντες. 

Τι σκέφτεστε να κάνετε και πώς σκέφτεστε να προχωρήσετε;
Διότι και τα ερωτήµατα τα οποία έχουν τεθεί έχουν πλέον ξεπε-
ραστεί. Αν και το δεύτερο και τρίτο ερώτηµα έχουν κάποια ση-
µασία. Η ουσία, όµως, είναι πώς σκέφτεστε να διαχειριστείτε την
υπόθεση του διαγωνισµού. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,

κυρία Υπουργέ.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, πράγµατι, αυτός ο διαγωνισµός είναι µια τα-

λαιπωρηµένη ιστορία. Και είναι κρίµα γιατί η βούληση του Υπουρ-
γείου ήταν και στην Πελοπόννησο και στην Κρήτη που
στερούνταν, όπως ξέρετε της δυνατότητας να γίνουν έργα, ΑΠΕ.
Θέλω να θυµίσω ότι αυτές οι περιοχές είναι κορεσµένες περιο-
χές -από το 2007 στην Κρήτη και από το 2012 στην Πελοπόν-
νησο- ακόµη δεν έχουν διασυνδεθεί πλήρως όπως ξέρετε µε την
ηπειρωτική Ελλάδα. Θέλαµε επιτέλους να µπορούν και σε αυτές
τις περιοχές έστω και µε µία περιορισµένη ισχύ να δοθεί η δυνα-
τότητα σε µικρούς επενδυτές να κάνουν έργα ΑΠΕ. Αυτή ήταν η
βούληση που είχαµε τότε το 2022 και αυτός ήταν ο λόγος όπου
προκηρύξαµε τότε αυτόν τον διαγωνισµό για τα µικρά φωτοβολ-
ταϊκά στην Κρήτη και στην Πελοπόννησο. Ουσιαστικά δώσαµε,
όπως ξέρετε 180 MW για την Κρήτη για net metering σε ενεργει-
ακές κοινότητες και αυτό που συνέβη ήταν το εξής: άνοιξε η
πλατφόρµα και µέσα σε δεκαέξι λεπτά µπήκαν τόσες αιτήσεις
που ήταν 200% σε υπερκάλυψη. Μακάρι, θα σας απαντήσω, να
είχαµε διαθέσιµο ηλεκτρικό χώρο για να ικανοποιηθεί η αίτηση
όλων των αιτούντων και όλοι να κάνουν τα µικρά έργα. Μακάρι
αυτό να ήταν εφικτό. Εσείς λέτε να µη θέλουµε να γίνουν αυτές
οι επενδύσεις σε όλο αυτόν τον κόσµο που θέλει να κάνει µικρά
έργα ΑΠΕ; Και αυτός είναι ο στρατηγικός στόχος, όπως ξέρετε,
ολοένα και περισσότερο να δώσουµε τη δυνατότητα σε µικρούς,
µεσαίους επενδυτές να κάνουν έργα. 

Έρχοµαι τώρα στο συγκεκριµένο διαγωνισµό. Ναι, πράγµατι,
το ξέρουµε όλοι ότι διαπιστώθηκαν κάποια προβλήµατα κατά την
ηλεκτρονική υποβολή των αιτήσεων. Έγιναν καταγγελίες από αυ-
τούς που έµειναν εκτός διαδικασίας για αυτήν την παράνοµη
χρήση, όπως λέτε, λογισµικού. Η ΡΑΕ αποφάσισε να αναθέσει
σε έναν πραγµατογνώµονα να δει τι συµβαίνει. Ο πραγµατογνώ-
µονας κατέθεσε το πόρισµά του στην ανεξάρτητη ρυθµιστική
αρχή και αυτό που προέκυψε, κύριε Παρασύρη, είναι ότι ναι µεν
διαπιστώθηκαν πληµµέλειες ως προς τη διαδικασία, λέει ότι
υπάρχουν ενδείξεις ευαλωτότητας του πληροφοριακού συστή-
µατος, αλλά δεν αποδείχθηκε ότι αυτές οι πληµµέλειες τελικά
είναι προβληµατικές, έτσι ώστε να ανατρέψουν αυτήν την διαγω-
νιστική διαδικασία. Δεν διαπιστώθηκε, δηλαδή, κάποια βλάβη για
τους αιτούντες. Στη συνέχεια, λοιπόν, αυτής της απόφασης ο
ΔΕΔΔΗΕ µας ενηµέρωσε ότι θα προχωρήσει, τελικά, στην εξέ-
ταση των ενστάσεων και την χορήγηση των όρων σύνδεσης. Σή-
µερα πού βρισκόµαστε; Και κλείνω µε αυτό. Έχουν υποβληθεί
τριακόσιες εβδοµήντα τέσσερις ενστάσεις µέχρι τις 5 Ιανουαρίου

-ενστάσεις πλέον για την πληρότητα του φακέλου, για τα δικαιο-
λογητικά αν είναι εντάξει ή όχι και τα σχετικά- και αυτήν τη στιγµή
έχουν εξεταστεί εκατόν είκοσι από τις τριακόσιες εβδοµήντα τέσ-
σερις. Με προσωπική µου παρέµβαση στον ΔΕΔΔΗΕ επανειληµ-
µένως ζήτησα να επισπευσθεί η διαδικασία. Η ενηµέρωση που
έχω είναι ότι µέσα στις επόµενες τέσσερις εβδοµάδες θα τελει-
ώσουν όλες και θα ξεκινήσει η χορήγηση όρων σύνδεσης. Σας
λέω, λοιπόν, πως ό,τι είναι δυνατόν να γίνει εκ µέρους του ΔΕΔ-
ΔΗΕ το επόµενο χρονικό διάστηµα για να επισπευσθεί η διαδι-
κασία θα ολοκληρωθεί µέσα στις επόµενες εβδοµάδες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε συνάδελφε.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κυρία Υπουργέ, εγώ έρχοµαι εδώ
καλή τη πίστει να προσεγγίσουµε ένα θέµα το οποίο και οι δύο
γνωρίζουµε ότι και χρονίζει και αδικεί τις δύο συγκεκριµένες πε-
ριοχές. Με προλάβατε γιατί δεν σας ζήτησα επιπλέον χώρο, θα
σας το ζητούσα στην δευτερολογία. Θέλω να πω το εξής, υπάρ-
χει µία βασική διαφορά, βρίσκουµε πάντα χώρο για τους µεγά-
λους παίκτες, αλλά δεν µπορούµε να βρούµε χώρο για τους
µικρούς.

Είναι δύο περιοχές οι οποίες είναι αδικηµένες. Ξαναλέω ότι,
καλή τη πίστει, µπορεί να δοθεί ένα περιθώριο. Και το λέω αυτό
µε την εξής έννοια. Έχω δεχθεί και επιστολές, αλλά έχω δει και
δηµοσιεύµατα στα οποία, τελικά, οι φάκελοι οι οποίοι έχουν πλη-
ρότητα ποσοστιαία δεν απέχουν πάρα πολλά µεγαβάτ σε σχέση
µε αυτά που έχουν δοθεί µέχρι σήµερα. 

Συνεπώς θεωρώ, λοιπόν, ότι το Υπουργείο, καλή τη πίστει, και
θέλοντας να ξεπεράσει µια δικαστική διαµάχη η οποία θα διαιω-
νίζει το ζήτηµα, θα µπορούσε να εξετάσει µια λύση δίνοντας επι-
πλέον ενεργειακό χώρο, έτσι ώστε να µπορούν να συνδεθούν
–ξαναλέω- όσοι έχουν πλήρες φάκελο και έχουν τα κριτήρια έτσι
ώστε να µπορούν να συνδεθούν. 

Συνεπώς όλη αυτή η ερώτηση γίνεται για το αν µπορούµε να
βρούµε µια λύση µε µια πολιτική προσέγγιση και µε µια αδικία
που έχουν υποστεί αυτές οι δύο περιοχές όλο αυτό το διάστηµα,
αλλά και από τον Οκτώβριο του 2022. Διότι, δυστυχώς, µετά από
αυτή την τροπή που πήρε ο διαγωνισµός ακόµα δεν µπορούν να
ελπίζουν σε τίποτα σε σχέση µε το αύριο. Και ξέρετε ότι όλες
αυτές οι αιτήσεις έχουν και ένα σχετικό κόστος. 

Άρα επειδή υπάρχει ένα συνολικό πάγωµα στους όρους σύν-
δεσης και στην Κρήτη και στην Πελοπόννησο θα ήθελα ξεπερ-
νώντας τη δικαστική διαµάχη να αφήσουµε στην άκρη αυτό, θα
βρουν στα δικαστήρια ό,τι έχει να γίνει, όµως νοµίζω ότι πρέπει
να δοθεί µια πολιτική λύση. Θέλω να εξετάσετε τον τρόπο που
σας είπα κι εγώ. Και επαναλαµβάνω πως έχω δεχθεί κι εγώ προ-
τεινόµενες λύσεις. Ο ενεργειακός χώρος για τους πλήρεις φα-
κέλους δεν απέχει πάρα πολλά µεγαβάτ σε σχέση µε αυτό που
έχετε δώσει. Με αυτό το ενδεχόµενο νοµίζω ότι θα µπορούσαν
να ικανοποιηθούν όσοι πληρούν τα κριτήρια για να συνδεθούν
την επόµενη ηµέρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για την ορθή προσέγγιση νοµίζω δεν θα είχε κανένα νόηµα να

συζητάµε για ακύρωση διαγωνιστικής διαδικασίας, γιατί, πράγ-
µατι, τραβάει πολύν καιρό αυτή η διαδικασία. 

Στο διά ταύτα τώρα. Πρώτον, να πω ότι αυτοί που έκαναν τις
ενστάσεις ήταν όσοι βρισκόντουσαν εκτός διαγωνιστικής διαδι-
κασίας, εκείνοι που δεν πρόλαβαν. Υπάρχουν και ενστάσεις, βε-
βαίως, για την πληρότητα του φακέλου, αλλά σε κάθε περίπτωση
εσείς λέτε να µη θέλουµε να βάλουµε όλους όσοι έκαναν αίτηση
για να τους δώσουµε τη δυνατότητα να κάνουν έργα ΑΠΕ. 

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Έχουν πλήρες φάκελο…
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεν είναι πολιτική όµως η απόφαση, κύριε Παρα-
σύρη. Μακάρι να µπορούσα, εγώ ή ο Υπουργός, πάρα πολύ εύ-
κολα να πω έτσι ξαφνικά: «Πάρτε άλλα 100MW». Είναι τεχνική η
εισήγηση που πρέπει να γίνει από τον αρµόδιο διαχειριστή -από
τον ΔΕΔΔΗΕ, από τον ΑΔΜΗΕ, από την ανεξάρτητη ρυθµιστική

9568 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΖ’ - 26 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2024 9569

αρχή- ότι ναι παρ’ όλο που ένα σύστηµα σήµερα θεωρείται κο-
ρεσµένο γιατί δεν έχει πλήρως διασυνδεθεί, υπάρχει η δυνατό-
τητα να ξύσουµε τον πάτο –για να το πω έτσι- µέχρι να γίνει η
πλήρης διασύνδεση και να βρεθούν άλλα δέκα, είκοσι, τριάντα,
σαράντα, πενήντα, όσα µας πουν, µεγαβάτ για να δώσουµε τη
δυνατότητα και στους υπόλοιπους. Κι εµείς αυτό θα θέλαµε ιδα-
νικά. Αν υπάρχει αυτή η τεχνική δυνατότητα εκ µέρους του δια-
χειριστή, πολύ ευχαρίστως να το συζητήσουµε και, πραγµατικά,
χαίροµαι που το λέτε κι εσείς.

Η βούληση στο Υπουργείο είναι να γίνουν µικρά έργα ΑΠΕ, να
βοηθήσουµε τις επιχειρήσεις, κυρίως στο νησί της Κρήτης, να
µειώσουν το ενεργειακό τους κόστος, το ίδιο και τα νοικοκυριά,
το ίδιο και οι αγρότες. Και εφόσον τεχνικά είναι εφικτό να βρεθεί
πρόσθετος ηλεκτρικός χώρος, δεν θα είχαµε καµµία αντίρρηση
να το κάνουµε. Όµως, επαναλαµβάνω ότι δεν είναι µια πολιτική
απόφαση. Θα πρέπει να έρθει τεχνικώς µια εισήγηση που να λέει
ότι, ναι, υπάρχει αυτή η δυνατότητα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί
καθηγητές από το 13ο Γενικό Λύκειο Περιστερίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται το γνωστό στο
Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνε-
δρίαση, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργα-

στήρι Δηµοκρατίας», που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, εί-
κοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο της Ιονίου Σχολής. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Παιδιά, σας καλωσορίζουµε. Δυστυχώς, ολοκληρώθηκε η συ-
νεδρίαση της Βουλής.

Λόγω κωλύµατος των Βουλευτών, δεν θα συζητηθούν οι εξής
επίκαιρες ερωτήσεις:

Η δεύτερη µε αριθµό 592/18-1-2024 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Χίου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Σταύρου Μιχαηλίδη προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα: «Έγκριση χορήγη-
σης πρόσθετης καταβολής (πριµ) έγκαιρης παράδοσης του
έργου: «Επέκταση - βελτίωση πεδίου ελιγµών Κρατικού Αερολι-
µένα Χίου «ΟΜΗΡΟΣ» και συναφή έργα», αναδόχου «ΘΕΜΕΛΗ
Α.Ε.»

Και η τρίτη µε αριθµό 588/16-1-2024 πρώτου κύκλου επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή Έβρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Ελληνική Λύση» κ. Παράσχου Παπαδάκη προς τον Υπουργό Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας µε θέµα: «Αντισταθµιστικά οφέλη από
την κατασκευή του έργου FSRU στην θαλάσσια περιοχή της Αλε-
ξανδρούπολης».

Κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων
ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συναί-

νεση του Σώµατος και ώρα 10.55’ λύεται η συνεδρίαση για τη
Δευτέρα 29 Ιανουαρίου 2024 και ώρα 15.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                     ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


